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AKTUÁLNÌ

Knihu uvedl spisovatel Ludvík Vaculík, dvě krátké ukázky
z ní přečetli Dita Hořínková a Josef Hervert.

Večer 18. dubna v Divadle Horní
Počernice patřil Vladimíru Stoklasovi.
Po inscenaci Poslední léto, v níž spolu
s Janou Keilovou předvedl skvělé
herecké a režijní umění, uvedl spisova-
tel Ludvík Vaculík jeho knihu Moje
divadelní cesta s podtitulem půl století
s ochotníky v Horních Počernicích.
“Knížka se nekřtí,” opravil své předřečníky
po výzvě ke kmotrovství knihy, “křtí se jen
děti. Já tedy mohu pouze toto literární dílo
uvést do slušné společnosti, a činím tak
velmi rád,” řekl na úvod svého vystoupe-
ní Ludvík Vaculík.
Kolegové z divadelních souborů, přátelé
a hosté přišli Dádovi gratulovat nejen
k významnému literárnímu počinu, ale
zároveň k jeho šestasedmdesátým naro-
zeninám. Mezi gratulanty nechyběli ani
starosta Ivan Liška a místostarosta
Tomáš Kádner, kteří Vladímíru Stoklasovi
předali cenu za celoživotní dílo. Zájem
o knihu byl velký, takže autogramiáda ve
foyeru divadla trvala více než dvě hodiny.

Spisovatel Ludvík Vaculík uvedl do života knihu Vladimíra Stoklasy
Moje divadlení cesta - půl století s ochotníky v Horních Počernicích

Divadlo je mým osudem
V Horních Počernicích se ochotnické
divadlo hrávalo už na konci devatenácté-
ho století, jak o tom svědčí záznamy ve
starých kronikách. Před třemi lety přišel
Vladimír Stoklasa za ředitelkou divadla
Hanou Čížkovou s myšlenkou navázat na
kroniku hornopočernických ochotnických
divadelníků a zachovat pro současné
i budoucí generace pohled na divadelní
kulturu v našem městě.
Divadlo je pro něj osudem, jak píše hned
na začátku svých vzpomínek na rok 1956.
Tehdy se velký divadelní nadšenec stává
členem místního divadelního spolku J.
K. Tyl, za nemocného kolegu přebírá roli

ve hře Oscara Wilda Ideální manžel a je
definitivně vtažen do dění amatérského
divadla u nás. Za více než padesát let se
Stoklasa představil v řadě rolí, nastudoval
desítky inscenací s dospělými i s dětmi.
V režijní práci dosáhl mnoha úspěchů
a ocenění, přesto se nikdy nevydal na
profesionální dráhu.
Stoklasova kniha Moje divadelní cesta je
nejen upřímnou zpovědí člověka, který
strávil více než půl století na prknech zna-
menajících svět. Chronologicky a pečlivě
mapuje jednotlivá představení, která ilus-
truje dnes již unikátními fotografiemi.
Vtipně komentuje, jak do divadelního
dění zasahovaly politické události
a zaujímá jasné stanovisko k pochybným
krokům tehdejších činitelů.
Děkuji Haně Čížkové a Vladimíru
Stoklasovi, že mi nabídli podílet se na pří-
pravě a vydání knihy. Naše četná pracov-
ní setkání patřila k tomu nejlepšímu, co
mě v posledních letech potkalo.
Moje divadelní cesta je dobrým doku-
mentárním počinem. Radost určitě udělá
každému, koho zajímá historie
i současnost amatérského divadla u nás.
A takových lidí je v Horních Počernicích
opravdu hodně.

text a foto Dana Mojžíšová

Mezi gratulanty nechyběli kolegové
z divadla a přátelé.



Milí čtenáři,
jak řekl spisovatel Ludvík Vaculík
při slavnostním uvedení knihy
Vladimíra Stoklasy v našem
divadle, v Horních Počernicích
se toho děje tolik, že za kulturou,
sportem a zábavou nemusíme ani
do Prahy. Důkazem je květnové
číslo, které vás zve na celou řadu
zajímavých akcí. Využijte naší
nabídky a přijďte s námi oslavit
5. výročí vstupu do Evropské unie.
redakce

6 Pozvánka
na oslavu 5. výročí
vstupu ČR do EU
na Chvalském zámku

7 Ocenění pedagogických
pracovníků působících
v Městské části Praha 20
u příležitosti Dne učitelů
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křesťanské pomoci
Horní Počernice

11 Udělení ceny
Nejlepší investice
roku 2008
Chvalskému zámku

13 Chvalský zámek
zve na výstavy
a trhy

14 Počernické kuře letos
lámalo rekordy

16 Program
39. ročníku festivalu
Divadlo v přírodě

22 Nabídka DDM:
Příměstský tábor
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Na konci první dekády 21. století je
v Horních Počernicích, správním obvodě
hlavního města středoevropské země,
stále ještě cca 400 domů bez připojení na
městskou kanalizaci. Nejedná se
o solitérní objekty roztroušené
v nezastavěné ploše, ale o domy
v souvislé vilové zástavbě mnohdy staré
60 a více let.
Naše městská část stavěla technickou
infrastrukturu do poloviny 90. let. Za tuto
krátkou dobu se podařilo odstranit znač-
nou část negativního dědictví
v chybějících vodovodech, plynovodech,
komunikacích a samozřejmě také kanali-
zacích včetně stavby nové čistírny odpad-
ních vod. Postupem času se ale výstavba
inženýrských sítí z prostředků městské
části, tedy převážně z prostředků za pro-
dej obecního majetku, stala neúnosnou.
Logicky. Něco takového je dlouhodobě
neudržitelné.
Výstavba infrastruktury by měla být hra-
zena z daní, případně z prostředků spole-
čností, které na provozu sítí vydělávají.
Tyto požadavky podtrhuje ještě skute-
čnost, že městskou částí vybudovaná
infrastruktura je provozovatelům pře-
dávána bezplatně. Problém je ovšem
v tom, že daně platíme státu a Praze, kteří
je prostřednictvím rozpočtu přerozdělují.
Investorství v oblasti technické infrastruk-
tury v Počernicích tedy převzala Praha.
Výstavba sítí pokračovala. Rozhodně ne
tak rychle, jak bychom si přáli, jak by bylo
zapotřebí a rozhodně ne tak rychle, jak by
odpovídalo daňovým výnosům Prahy, ale
i Počernic. To vše v době, kdy kdejaká
vesnička přemýšlí o akvaparcích
a podobných vymoženostech, o kterých
si můžeme tak leda nechat zdát.
Že by se v Praze vybíralo málo daní?
Nebo se na úrovni státu daně přerozdělu-
jí tak, že ti různí Ráthové a jim podobní
nevědí kam s penězi a my "bohatí
Pražáci" chodíme domů ve fekáliích?
Jistěže to druhé. Důvod tkví, mimo jiné,
v malé síle Prahy v parlamentu. Praze se
zde dlouhodobě nedaří prosazovat své
oprávněné zájmy. Nejenže nám zůstává
menší podíl daní než jiným, ale i stavby,
které v jiných zemích hradí stát (např.
městský okruh, metro atp.), musí Praha
hradit převážně sama.
Naděje na rychlé dokončení kanalizací
v Počernicích svitla před zhruba dvěma
lety a to z prostředků EU. Město za naší
pomoci zpracovalo projekt, který byl při-
jat. Do rozpočtu zařadilo vstřícné pro-
středky, několik desítek milionů, a kdyby
šlo vše, jak se počítalo, dnes bychom asi
kolaudovali poslední kanalizační přípojky.
Jenže kdyby. Celá věc nepochopitelně
narazila na ministerstvu, které by mělo
životní prostředí chránit. Likvidace odpad-

Ministerstvo musí změnit postoj
v požadavcích na čerpání dotací

ních vod do něj rozhodně patří. Bursíkovo
ministerstvo vyslovilo požadavek nad
rámec toho, co předpisuje EU pro čer-
pání dotací, a to délku smlouvy
s provozovatelem kanalizace. Praha bez
velkých finančních ztrát smlouvu nemůže
změnit, a tak se výstavba kanalizací
v posledním roce a půl na řadě míst
v Praze a bohužel tedy i v Počernicích
prakticky zastavila. Důvody nadstandard-
ního požadavku pana ministra jsou
nejasné, ale ať jsou jakékoliv, poškozují
občany Horních Počernic.
Prakticky zastavení výstavby kanalizací
přimělo naše občany k sepsání petice
adresované hlavnímu městu, a já bych
chtěl organizátorům za to poděkovat.
Vedení pražské radnice přijalo petici
s pochopením, to jsme si se starostou
ověřili při jednání s náměstkem primátora
Klegou před dvěma měsíci, které se
mimo jiné týkalo výstavby infrastruktury
v Počernicích. Bohužel, přes nejrůznější
intervence je pan ministr neústupný.
Můžeme jen doufat, že nový ministr
změní postoj ministerstva v požadavcích
na čerpání dotací.
Stavba v hodnotě zhruba 130 milionů
korun v době hospodářské krize by za
předpokladu, že by se na ní, tak jako
v minulosti, významně podílely místní
firmy, podpořila zaměstnanost v regionu
přímo, ale i nepřímo zvýšením obratů ve
služ-bách, pohostinství atd., a my občané
bychom se přiblížili ve vybavenosti stan-
dardu 21. století.
Nemělo by se vedle ochrany šumavských
brouků, různých plísní a mechů také tro-
chu myslet na životní prostředí lidí?
Peníze leží v šuplíku, jen pro ně sáhnout.
Když ne, bude čas na další petici.
Tentokrát ministrovi, přečtenou
v parlamentu a sdělovacích prostředcích.
A kdyby ani to nepomohlo, nuže tedy:
Dámy a pánové, na podzim jsou volby.

Tomáš Kádner,
místostarosta Prahy 20
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ODBOR SOCIÁLNÍCH VĚCÍ A ZDRAVOTNICTVÍ

ODBOR MÍSTNÍHO HOSPODÁŘSTVÍ

Stavba kanalizace v ulici Na Pozorce

Odbor městského investora hl. m. Prahy zahájil stavbu kanali-
zace v ulici Na Pozorce. Jedná se o kratičký úsek od Jeřické po
ulici Hřídeleckou v délce 80 metrů. Tento nebyl chybou inves-
tora zahrnut do akce Domkovská, která řeší všechny chybějící
kanalizace v oblasti Svépravic severně nad ulicí Božanovskou.
Akce Domkovská je podána s žádostí o dotaci v rámci opera-
čního programu Státního fondu životního prostředí ČR.
I když byla tato stavba schválena, dosud nebylo z důvodu
nedořešení smluvních vztahů mezi hl. m. Prahou a nájemcem
vodohospodářských staveb firmou Veolia rozhodnuto o jejím
zahájení. Dle sdělení odpovědných pracovníků hl. m. Prahy
nelze ze staveb podaných v rámci operativního programu
vyjmout žádné jednotlivé úseky ulic. Tímto zásahem by došlo
k porušení podmínek a celá žádost by byla zrušena.

Jaroslav Píša, vedoucí místního hospodářství

Podmínky pro poskytování pečovatelské
služby zdarma

Vzhledem k množícím se dotazům našich občanů uveřejňu-
jeme výňatek ze zákona č. 108/2006 Sb., o sociálních slu-
žbách, kde jsou uvedeny podmínky poskytování základních
činností pečovatelské služby zdarma s výjimkou stravného.

§ 75 (2) Pečovatelská služba se s výjimkou nákladů za stravu
poskytnutou v rámci základní činnosti uvedené v § 40 odst. 2
písm. c poskytuje bez úhrady
a) rodinám, ve kterých se narodily současně 3 nebo více dětí,
a to do 4 let věku těchto dětí
b) účastníkům odboje 30)
c) osobám, které jsou účastny rehabilitace podle zákona
č. 119/1990 Sb. , o soudní rehabilitaci, ve znění zákona
č. 47/1991 Sb., nebo u nichž bylo odsuzující soudní rozhodnu-
tí pro trestné činy uvedené v § 2 zákona č. 119/1990 Sb., ve
znění zákona č. 47/1991 Sb., zrušeno přede dnem jeho účin-
nosti, anebo byly účastny rehabilitace podle § 22 písm. c) záko-
na č. 82/1968 Sb., o soudní rehabilitaci, jestliže neoprávněný
výkon vazby nebo trestu odnětí svobody činil celkem alespoň
12 měsíců
d) osobám, které byly zařazeny v táboře nucených prací nebo
v pracovním útvaru, jestliže rozhodnutí o tomto zařazení bylo
zrušeno podle § 17 odst. 1 zákona č. 87/1991 Sb.,
o mimosoudních rehabilitacích, anebo ve vojenském táboře
nucených prací, jestliže rozkaz o jeho zařazení do tohoto tábo-
ra byl zrušen podle § 18 odst. 1 zákona č. 87/1991 Sb., ve znění
zákona č. 267/1992 Sb. a zákona č. 78/1998 Sb., anebo
v centralizačním klášteře s režimem obdobným táborům nuce-
ných prací, pokud celková doba pobytu v těchto zařízeních čini-
la 12 měsíců,
e) pozůstalým manželům (manželkám) po osobách uvedených
v písmenech b) až d) starším 70 let.
Bližší podrobnosti o tom, kdo je považován za účastníka odbo-
je, naleznete v sekci Pečovatelská služba na webových strán-
kách naší městské části.

Stanislava Jakešová,
odbor sociálních věcí a zdravotnictví

Výsledky dotazníkového šetření
o Pečovatelské službě MČ Praha 20

V únoru 2009 proběhlo v naší městské části dotazníkové šetře-
ní s cílem zhodnotit poskytování služeb Pečovatelskou službou
MČ Praha 20. Celkem bylo rozdáno sedmdesát dotazníků,
z nichž bylo vráceno a analyzováno čtyřicet sedm.
Otázky se zaměřovaly zejména na spokojenost uživatelů
s kvalitou práce zaměstnanců PS, na oblast komunikace mezi
uživateli a zaměstnanci PS a na otázku informovanosti našich
i potencionálních uživatelů.
Na základě zjištěných výsledků lze konstatovat, že většina uži-
vatelů je s poskytovanými službami spokojena a celková kvali-
ta pečovatelské služby je dle jejich uživatelů na dobré úrovni.
Jediné, co dotazovaní kritizovali, byla kvalita jídla. Vzhledem
k tomu, že PS MČ Praha 20 nemá vlastní zázemí pro vaření,
nakupujeme již hotové obědy a veškeré připomínky našich uži-
vatelů předáváme odpovědným osobám. Doufáme, že se bude
stav poskytované služby zlepšovat.
Kompletní dotazníková analýza včetně vyhodnocení jednotli-
vých otázek a komplexního hodnocení je k dispozici na OSVZ
ÚMČ Praha 20 u Ing. Moniky Brzkovské a v kanceláři pečova-
telek v Domě s pečovatelskou službou MČ Praha 20.
Děkujeme všem, kteří věnovali svůj čas vyplnění dotazníků,
neboť nám svými názory a připomínkami pomohli stanovit
směr, kterým se bude ubírat naše snaha o zlepšování kvality
poskytované péče.

Z následujícího grafu je například patrné, jak jsou uživatelé spo-
kojeni s chováním našich zaměstnanců. 83% uživatelů hodnotí
chování zaměstnanců jako výborné a 13% jako chvalitebné.
Horší známka se neobjevila.

Stanislava Jakešová a Olga Švrčulová,
OSVZ ÚMČ Praha 20

Lidem se zrakovým postižením
stoupne šance k úspěchu na trhu práce

Právě oni teď mají příležitost zvýšit své šance prostřednictvím
vzdělávacího a rozvojového programu Jak uspět na trhu práce,
financovaným z prostředků Evropského sociálního fondu
a spolufinancovaným ze státního rozpočtu ČR a hlavního města
Prahy. Díky této podpoře je program poskytován zdarma.
Záměrem o.p.s. TyfloCentrum Praha je pomoci účastníkům zís-
kat nové profesní znalosti a dovednosti a připravit je ke vstupu
na trh práce. Nabízí plán kurzů, kterých se budou moci zájem-
ci zúčastnit. S každým účastníkem budou konzultovány jeho
možnosti, přání a dovednosti, které dají základ pro sestavení
individuálního plánu profesního rozvoje. Ten pomůže účast-
níkovi vytvořit ideální kombinaci kurzů a konzultací umožňující
co nejlepší rozvoj jeho pracovních kompetencí.
Pro zájemce se dne 26. května koná informační setkání
v sídle TyfloCentra Praha v Krakovské ulici 21, Praha 1, na které
je třeba se přihlásit na tel.: 221 462 496, 774 074 493.

e-mail: votavova@tyflocentrum.cz
Více na www.praha.tyflocentrum.cz

Chování našich zaměstnanců



V sobotu 16. 5. 2009 se bude v Klánovicích
konat druhý ročník Běhu naděje

Tato dobročinná sportovně–společenská akce navazuje na
velmi úspěšný Běh Terryho Foxe, který byl v loňském roce
v ČR zrušen. S osmi předchozími Běhy TF je tento už jubilej-
ní, desátý. Klánovice tradičně patří mezi nejlepší jak počtem
běžců, tak množstvím vybraných peněz. Protože šlo o první
Běh naděje, zřejmě měli lidé určité pochyby. Všechny peníze
ale šly tam, kam opravdu měly jít, tentokrát na výzkum
a léčbu karcinomu prostaty.
Přijďte si tedy zasportovat a podpořit výzkum rakoviny, nemo-
ci, která zasahuje do života mnoha lidí. Akce bude opět
odstartována od klánovické školy. Zápisy začínají od 8.30
hodin, samotné běhy od 10 hodin. Na své si přijdou běžci,
cyklisté, chodci, rodiče s kočárky i lidé s pejsky. Opět budou
připraveny různé trasy. Současně proběhne bohatý dopro-
vodný program s hudebním doprovodem.

za organizační výbor
Jolana Fuchsová
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Myslivci vyzývají k ochraně životních
podmínek zvěře v naší obci

Z rozhodnutí Magistrátu hlavního města Prahy bylo letos
v únoru po téměř pěti letech obnoveno myslivecké hospo-
daření v okolí lokalit V hájích, V ořešinách, až k silnici
Olomoucké a Xaverovský háj.

Budeme opět usilovat o udržení optimální rovnováhy a stavů
zvěře nejen pro naše děti nebo vnoučata, ale i pro budoucí
generace. Jsme rádi, že skončilo bezmocné přihlížení na
ubývání zvěře, hlavně zajíců a koroptví, neúměrné zvyšování
stavů lišek, strak a divokých prasat.
Nyní provádíme hlavně obnovování mysliveckých zařízení,
zejména krmných a tlumení škodné. S napětím očekáváme
období, jehož středem je červen – měsíc myslivosti. To se
v přírodě probouzí nový život, srny kladou srnčata, zaječky
vrhají (metají) zajíčata, proklubávají se nebo líhnou bažantíci,
kuřata koroptve, kachňata, holoubata a ostatní. Liška v brlohu
vrhá liščata, bachyně metá selata (selí se).
V tomto období se naše činnost bude zaměřovat nejvíce na
ochranu životních podmínek zvěře, které jsou dost kompliko-
vané z důvodů blízkosti obydlených zón. Z těchto důvodů se
na ty z vás, kteří vlastníte nějakého pejska, obracíme
s naléhavou žádostí. V období května, června a části prázdnin
je nenechávejte mimo obydlených míst pobíhat volně.
Každý i velmi malý kousek louky, remízku, rákosí apod. je
potenciálním úkrytem pro nějaké to „maličké“, jehož jedinou
ochranou v této době, než povyroste, je jen tiše se krčit ve svém
úkrytu. Dobrý nos každého pejska takové mládě najde, a i když
si s ním chce pes mnohdy jen pohrát, skončí pro něj takové set-
kání úhynem.
Jinak je tomu v případě selat, to je bachyně vždy nablízku a při-
pravena chránit selata i svým životem, což může být pro vaše-
ho pejska dost nebezpečné.
Za citlivé chování v přírodě nám bude odměnou pozorování
nebo alespoň zahlédnutí zvěře, která se v naší honitbě stále
nachází.

Ing. Miroslav Vokřínek,
předseda Mysliveckého sdružení Horní Počernice, o. s.

Z činnosti organizací SPCCH a STP
v Horních Počernicích

Po roce opět probíhají výroční členské schůze obou orga-
nizací. Sdružení postižených civilizačními chorobami mají
už bilancování za sebou, proběhlo 14. března. Organizace
tělesně postižených měla schůzi 23. března 2009.

Na schůzi SPCCH zaujal příspěvek o zájezdech obou organi-
zací za posledních pět let. Navštívili jsme tato místa: Smiřice,
Dobruška, Opočno, Třebechovice, Český Šternberk, Rataje,
Sázavský Klášter, Frýdlant, Lemberk, Teplice, Osek, Duchcov,
Kozel, Koloděje, Tábor, Bechyně, Františkovy Lázně, SOOS,
Slatiňany, Veselý Kopec, Kuks, Babiččino údolí, Velichovky,
Hořice, ZOO Dvůr Králové, Litoměřice, Mníšek pod Brdy.
Cestování kolem Prahy pomáhalo poznávat historii a krásy
republiky i život a tradice našich předků.
Připravit a zajistit zájezdy je náročná práce. Poslední dva roky
určují cíle návštěv výbory organizací. Letos na jaře připravuje
předseda TP Apt výlet na zámek Loučeň a do jeho okolí, výbor
SPCCH plánuje na podzim zájezd na zámek Dětenice a do
skanzenu v Přerově nad Labem.
Cestování obohacuje společenský život členů, pomáhá ke
vzdělanosti a kulturnímu vyžití osob převážně seniorského
věku. V současnosti je podpořeno pouze granty z vedení měst-
ského úřadu. Děkujeme starostovi Liškovi a jeho spolupracov-
níkům.
Jménem výboru SPCCH Horní Počernice děkujeme také za pří-
kladné vedení zájezdů panu Jehlářovi.

Zdeňka Jaklová,
předsedkyně SPCCH Horní Počernice

Za Václavem Zimou

Jménem výboru TJ SOKOL Horní
Počernice a také za sebe bych se
alespoň takto chtěl rozloučit s panem
Václavem Zimou, který zemřel po
těžké nemoci v pátek 27. března ve
věku necelých 77 let. Když jsme před
časem hledali správce našeho sporto-
viště ve Svépravicích, projevil Václav
své sportovní srdce a nabídl nám ochotně své služby. Rádi
jsme jej přijali a těšili jsme se z jeho nadšené a poctivé práce,
ochoty i úsilí při údržbě tělocvičny i venkovních hřišť. Uteklo
necelých pět let a právě den poté, co jsme na valné hromadě
TJ hodnotili kladně jeho působení, Václav tento svět opustil.
Poznali jsme ho nejen jako dobrého správce, ale i člověka
společenského, dobromyslného a vstřícného. Rodák
z Novobydžovska žil dlouhá léta v Horních Počernicích, se
sportem začal jako fotbalista na Chvalech, později ho láska
k přírodě zavedla do spolku myslivců. Celý život pracoval
jako technik, práci neopustil ani ve věku důchodovém, čehož
jsme rádi v Sokole využili.
Čest jeho památce!

Ivan Liška
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Jak jsme informovali v minulém vydání
HPZ, koncem března se do francouz-
ského Mions vypravila osmičlenná
delegace výboru pro partnerství
z Horních Počernic, aby zde především
děti seznámila s tradicemi českých
Velikonoc. Přinášíme reakce z tamního
regionálního tisku a dopis starosty
města Mions Paula Serrese v překladu
Jany Jelínkové.

Progres, 22. března 2009
ČESKÁ DELEGACE
NA VŠECH FRONTÁCH
Od příjezdu ve středu večer pětice žen,
jediný muž a dvě děti, kteří tvořili tuto dele-
gaci, zažili skutečný maraton. Během
svého pobytu v Mions, kam přijeli před-
stavit české tradiční velikonoční zvyky,
opravdu nezaháleli. V každé ze čtyř škol
připravili výtvarné dílny pro tři vybrané
třídy, což představovalo průměrně 75 až
80 malých školáků, zvědavých naučit se
všemu novému. To našim českým přáte-
lům, kteří ze sebe bezesporu vydali to nej-
lepší, zabralo čtyři dny, věnované pouze
této činnosti. K tomu ještě přidejme set-
kání s malými badateli v centru volného
času ve čtvrtek večer a především sobotní
výtvarné dílny pro veřejnost spojené
s výstavou v prostorách mediatéky.
Poprvé byly v české delegaci zastoupeny
také děti, Zdena a Bára Horváthovy.

Zúčastnily se všech výtvarných aktivit
stejně jako jejich dospělí kolegové k velké
radosti mionských školáků, kteří ocenili
spontánnost a energii svých malých
kamarádek. Můžeme říci, že úzká spolu-
práce mezi Mions a Horními Počernicemi
je po této akci ještě bohatší
a intenzivnější.

Progres, 29. března 2009
POMLÁZKA:
ČESKÁ VELIKONOČNÍ TRADICE
Jarda Kočí, mladý učitel z Centra volného
času z Horních Počernic, byl členem dele-
gace, která přijela do partnerského města
Mions při příležitosti velikonočních svátků.
I když samozřejmě pomáhal při všech
akcích, měl velmi specifickou úlohu.
Naučit francouzské chlapce vyrábět veli-
konoční pomlázku. Ta je pro některé femi-
nistky předmětem ostrých debat, pro
většinu Čechů však zůstává živá
a doprovází Pondělí velikonoční. Lidé,
kteří ctí své tradice, dodržují tento zvyk,
který, jak se říká, přináší do domu štěstí,
bohatství a dobrou úrodu po celý další
rok. Pomlázka je upletena z mladých
vrbových proutků, které dodají svoji sílu
těm, které byly vyšlehány. Jako poděko-
vání za toto samozřejmě symbolické
gesto nabízejí ženy a dívky malovaná
vejce, čokoládové figurky a další tradiční
velikonoční předměty.

Milý Ivane,
posílám ti těchto pár řádek, abych ti
poděkoval, že jsi umožnil delegaci
Horních Počernic přijet do Mions, aby
nám zde předvedla vaše velikonoční tra-
dice.
Měla obrovský úspěch u dětí našeho
města. Ve školách, ve středisku volného
času i v mediatéce se děti i dospělí tla-
čili, aby si mohli sami vyrobit velikonoční
dekorace.
Práce, kterou společně děláme, naše
obce a naše dva výbory pro partnerství,
je velmi významná, protože nám umož-
ňuje vzájemně lépe poznat obě kultury
a přiblížit tak oba národy.
Jsem velmi šťasten z této naší společné
činnosti. U nás dnes děti a jejich rodiče
mluví o České republice jako o zemi,
kterou velmi dobře znají. Poděkuj tedy,
prosím, za mne celému vašemu týmu.

Paul

Paul Serres, starosta Mions

České Velikonoce ve francouzském tisku

Vážení čtenáři, rád se připojím ke shora
uvedené pozvánce a osobně vás na něk-
terá setkání pořádaná naší městskou částí
v rámci květnové oslavy pěti let od vstupu
do Evropské unie srdečně pozvu.
Delegace a sportovci z našich partner-
ských měst k nám přijedou od úterý do
čtvrtka, ale již v pátek v poledne začíná na
stadionu na Chvalech velký mezinárodní
turnaj žáků do 10 let. Hrát se bude na

polovinách hřiště s počtem hráčů sedm.
Konkurence bude veliká, vedle několika
zahraničních týmů přijedou chlapci i z
našich špičkových fotbalových klubů.
Týž sváteční den v pátek 8. května odpo-
ledne v 17 hodin bude v atriu Chvalského
zámku slavnostní shromáždění k pátému
výročí vstupu České republiky do EU za
účasti delegací partnerských měst, se kte-
rými také slavíme kulatá výročí partnerské

spolupráce. S německým městem
Brunsbüttel už deset let a s francouzským
městem Mions pět let. Na programu bude
mimo jiné i koncert v podání žáků naší
Základní umělecké školy.
Vážení občané, zvu vás srdečně na tyto
slavnostní chvíle.

Ivan Liška, starosta
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Rada MČ Praha 20 schválila dne 29. 1.
2009 kritéria pro podání návrhu na
ocenění pedagogických pracovníků
škol a školských zařízení působících
na území Městské části Praha 20 -
Horní Počernice, zařazených v rejstříku
škol a školských zařízení u příležitosti
Dne učitelů v roce 2009.

Za letitou tvůrčí pedagogickou činnost
byla oceněna Naděžda Blesková.

Všichni ředitelé škol, pedagogické kolek-
tivy, členové školských rad, členové
zastupitelstva, zástupci jiných zřizovatelů
škol a školských zařízení mohli navrhnout
své kandidáty na ocenění ve dvou kate-
goriích:
I. kategorie - Výrazná pedagogická
osobnost roku 2008
II. kategorie - Ocenění za dlouhodobou
tvůrčí pedagogickou činnost
O nominovaných pak dále rozhodla Rada
MČ Praha 20 na základě doporučení pra-
covní skupiny jmenované RMČ.
Dne 16. 4. 2009 se uskutečnilo
v prostorách Chvalského zámku slavnost-
ní předání ocenění pedagogickým pra-
covníkům škol a školských zařízení na
území MČ Praha 20, zařazených
v rejstříku škol u příležitosti Dne učitelů
2009. Plaketu J. A. Komenského převzala

Ocenění pedagogických pracovníků škol a školských zařízení působících
na území Městské části Praha 20 u příležitosti Dne učitelů 2009

od starosty MČ Praha 20 - Horní
Počernice Ivana Lišky, místostarosty
Tomáše Kádnera a tajemnice úřadu Evy
Novosádové Emílie Krajňáková ze
Základní školy Stoliňská v první kategorii
Výrazná pedagogická osobnost.
Ve druhé kategorii Ocenění za dlouhodo-
bou tvůrčí pedagogickou činnost převzali
ocenění Milena Karlecová z MŠ U
Rybníčku na Křovinově náměstí, Milena
Silveriová z Mateřské školy Chodovická,
Marie Koštelová ze Základní školy
Stoliňská, Květoslava Valchařová ze
Základní školy Ratibořická, Liduška
Hálová ze Základní školy a Mateřské
školy Spojenců, Jana Remešová
z Fakultní základní školy Chodovická,
Jaroslava Doležalová ze Základní školy
praktické a Základní školy speciální

Bártlova, Věra Čecháková z Gymnázia
Horní Počernice, Václav Turek ze SOŠ
pro administrativu EU v Lipí a Pavel
Fiedler ze Základní umělecké školy
Ratibořická.
Dále byly Radou městské části Praha 20 -
Horní Počernice za dlouhobou tvůrčí
pedagogickou činnost oceněny Naděžda
Blesková, ředitelka Základní školy a
Mateřské školy Spojenců, a Alžběta
Cibochová, ředitelka Mateřské školy spe-
ciální, Základní školy praktické a Základní
školy speciální v ulici Bártlova.
Všem oceněným blahopřejeme
a přejeme hodně úspěchů v jejich náro-
čné práci.

Eva Déduchová, vedoucí odboru školství,
foto Vít Procházka

Václav Turek přebírá ocenění za dlouhodobou tvůrčí pedagogickou činnost.

Emílie Krajňáková převzala ocenění v kategorii výrazná pedagogická osobnost.
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Středisko křesťanské pomoci Horní
Počernice oslaví letos v červnu deset
let úspěšné činnosti. Historie rozsáhlé-
ho areálu bývalého zámečku na
Křovinově náměstí, který dnes
Středisko využívá, je ale mnohem delší.
Od roku 1927 byl v majetku církevního
Spolku pro péči o sirotky, který zde
provozoval dvacet let sirotčinec
a částečně také pečoval o seniory.
Konec všemu učinil únorový komunis-
tický převrat v roce 1948 a znárodnění
areálu o deset let později. Trvalo téměř
padesát let, než v roce 1999 získala
Evangelická církev metodistická
v České republice tento majetek zpět.
Jedním z jejich pokračovatelů v sociální
práci je od roku 1999 Středisko kře-
sťanské pomoci /dále jen SKP/, posky-
tující celou řadu sociálních služeb.
Vloni za ně získalo certifikát Standardů
kvality sociálních služeb a značku kva-
lity ISO 9001:2001.

Azylový dům
SKP poskytuje následující služby: azylový
dům, pečovatelskou službu a sociálně
aktivizační služby pro rodiny s dětmi, které
se ještě dělí na službu s názvem Na půli
cesty, a na socioterapeutické a komunitní
služby. Vedoucím azylového domu je
Ondřej Žák, který vysvětluje podmínky při-
jetí a náplň poskytovaných služeb.
„Cílovou skupinou služeb azylového
domu jsou osoby pečující o dítě, které se
ocitly v nepříznivé sociální situaci spojené
se ztrátou bydlení. Poskytujeme ubytování
s kapacitou 70 lůžek, stravu, pomoc při
prosazování práv, oprávněných zájmů a
obstarávání osobních záležitostí klientů,
základní sociální poradenství. Současně
nabízíme socioterapeutické a komunitní
služby spočívající ve výchovných, vzdě-
lávacích a aktivizačních činnostech nebo
sociálně terapeutických aktivitách. Našim
cílem je stabilizace rodiny, včetně řešení
aktuální nepříznivé situace a prevence
sociálně patologických jevů.

Deset let Střediska křesťanské pomoci Horní Počernice

Pro každou poskytovanou službu jsou jiné
podmínky pro přijetí. Do azylového domu
a sociálně aktivizačních služeb pro rodiny
s dětmi musí žadatelé splňovat mimo jiné
základní podmínku: musí to být osoba
nebo osoby pečující o dítě. Dále je třeba
doložit některé doklady, kontakt na sociál-
ní pracovnice městského úřadu a školu,
kterou dítě navštěvuje, na dětského lékaře
apod. Zájemce se musí aktivně podílet na
stabilizaci své situace a jejím řešení bez
podpory státu.
Ročně pomůžeme přibližně 250 uživate-
lům. Přijímáme žadatele z celé ČR
a cizince za denní poplatek 70 Kč pro
dospělého a 40 Kč pro dítě, maximálně na
dobu jednoho roku. Za deset let naší čin-

nosti využilo služeb azylového domu přes
1800 osob, z toho 850 dětí.
Sociálně aktivizační služby s kapacitou
150 uživatelů jsou určeny pro rodiny
s dětmi v obtížných sociálních situacích,
rodiny s dětmi, které využívaly některé
z pobytových sociálních služeb a získaly
základní znalosti a dovednosti potřebné
pro samostatné bydlení, dále pro mladé
lidi do 26 let, kteří opouštějí školská
zařízení pro výkon ústavní péče.”

Pečovatelská služba
Cílovou skupinou pečovatelské služby
jsou osoby, které mají sníženou soběsta-
čnost z důvodu věku, chronického one-
mocnění nebo zdravotního postižení,
případně rodiny s dětmi, jejichž situace
vyžaduje pomoc jiné fyzické osoby.
Podmínky poskytování služeb vysvětluje
vedoucí pečovatelské služby Jakub Žák,
DiS.
„Zájemce o pečovatelskou službu kontak-
tuje nejdříve naše pracovníky a při osobní
schůzce sdělí své požadavky. Než pode-
píše smlouvu, je seznámen s možnostmi,
podmínkami a cenami nabízené služby.
V rámci všech poskytovaných služeb usi-
lujeme o naplnění potřeb našich uživatelů
především individuálním přístupem. Naší
snahou je pomoci klientům zabezpečit
chod domácnosti a asistenci při činnos-
tech, které kvůli své sociální situaci, posti-
žení či stáří nemohou vykonávat sami.
Mezi nejžádanější úkony patří dovoz

Hlavní budova Střediska
křesťanské pomoci Horní

Počernice
na Křovinově náměstí,

dole v 30. letech
minulého století
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obědů, nákupy, úklid domácnosti a odvoz
k lékaři. Vloni jsme vydali 23000 obědů,
z toho 1000 v naší jídelně a 22000 rozvez-
li do domácností. V současné době roz-
vážíme denně kolem stovky obědů
a máme 150 uživatelů pečovatelské slu-
žby s volnou kapacitou pro nové zájem-
ce.”

Na půli cesty
Tato služba navazuje na pobytové sociál-
ní služby. Je určena lidem, kteří pečují
o dítě a byli nebo jsou uživateli některé
z pobytových sociálních služeb, kde zís-
kali základní znalosti a dovednosti
potřebné pro samostatné bydlení.
Vedoucí Na půli cesty je Jana Tvrdková,

která vysvětluje, co tato služba nabízí.
„Především jsou to výchovné, vzdělávací
a aktivizační činnosti. Našim klientům
zprostředkováváme společenské kontak-
ty, sociálně terapeutické činnosti a pomoc
při uplatňování jejich práv, oprávněných
zájmů a při obstarávání osobních záleži-
tostí. Podporujeme aktivní a zodpovědné
jednání uživatelů, které vede k jejich soci-
álnímu začlenění a udržení či získání
samostatného bydlení. V současné době
je tato služba poskytována ambulantní for-
mou, výhledově by měla být rozšířena
i o formu terénní. Funguje od dubna 2006
a dosud ji využilo celkem 34 uživatelů,
z toho 19 dětí většinou předškolního či
mladšího školního věku. V souladu se
zákonem o sociálních službách je posky-
tována bezplatně.”

Sociální prevence
Lidé se většinou obracejí na psychology
tehdy, když sami nezvládají řešit své psy-
chické problémy či krizové situace. Klienti,

kteří jsou nuceni využít služeb azylového
domu, mívají tyto problémy většinou také,
ale jsou mnohdy zastíněny úsilím
o zajištění primárních životních potřeb.
Jak složitá je práce s lidmi, kteří v SKP hle-
dají pomoc, vysvětluje zástupce ředitele
PhDr. Roman Čepelák, psycholog
a vedoucí úseku služeb sociální prevence.
„Rozkrývání problémů a hledání prvotních
příčin současné krizové situace bylo pro
mě určitou výzvou. Poskytnout ubytování
a neřešit tyto příčiny není plnohodnotnou
pomocí. Jsem proto přesvědčen, že psy-
cholog má v azylovém domě své opod-
statněné místo. Práce s klienty, kteří vyu-
žívají služeb azylového domu, je složitá
v tom smyslu, že nejde jen o dočasné
řešení nepříznivé bytové situace klienta,
ale především o pomoc řešit jeho indivi-
duální dlouhodobé problémy, které jsou
příčinou současné bezútěšné sociální
situace. Pokud bychom se soustředili
pouze na řešení aktuální bytové nouze,
případně po maximálně možném ročním

pobytu pomohli obstarat následné bydle-
ní, neřešíme tím příčinu problému
a s velkou pravděpodobností neza-
bráníme ani tomu, aby se klient stal oby-
vatelem azylových domů opakovaně.
Považujeme za nezbytné najít s pomocí
klienta primární problém, v jehož důsled-
ku se do současné krizové situace dostal.
Pomáháme mu hledat a navrhnout způ-
sob řešení daného problému a na cestě
k jeho řešení ho doprovázíme. Zde je
základem právě individuální či skupinová
psychologická práce s klienty.
Nejdůležitějším aspektem spolupráce
s psychologem je, aby klient pomohl pro-
blém najít, uvědomil si ho a chtěl ho taky
řešit. Pokud se podaří s jeho aktivní účas-
tí nalézt příčinu současné nepříznivé situ-
ace a pracuje se na jejím odstranění, tak
to považujeme za nejdůležitější věc, kte-
rou mu můžeme během pobytu
v azylovém domě nabídnout. Šance klien-
tů vrátit se plnohodnotně do společnosti
je tím větší, čím aktivněji pracují na hledání
příčiny problému a jeho řešení.”

Finance
V souvislosti s provozem SKP se jeho
vedení musí věnovat také otázce hledání
a získávání finančních prostředků.
O problémech při realizaci žádoucích
změn a chystaných nových službách
informuje ředitel Střediska Ing. Jan
Harbáček.
„Jedním z velkých a palčivých problémů,
se kterým se každoročně potýkáme, je
nestabilní financování sociálních služeb
poskytovaných neziskovou organizací.

SKP se pyšní profesionálním a kvalifikovaným týmem, ale hlavně spokojenými
uživateli. Na velikonoční poradu přišli pánové s pomlázkami.

Děti rády pracují
v keramické dílně

Setkání seniorů
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Dochází ke zpoždění dotačních řízení,
jehož následkem je i opožděné financo-
vání. V současné době se také zabýváme
otázkou strategického rozvoje SKP, za-
vršením procesu strategického plánování
a zajištěním jeho všeobecné podpory pro
schválení. Důležitým tématem je otázka,
kam s klienty po ukončení jejich pobytu v
azylovém domě. Řešíme jejich životní
perspektivu, tedy zaměstnanost, stabilní
bydlení a uplatnění ve společnosti.
U klientů pečovatelské služby, seniorů a
zdravotně postižených občanů nám jde
především o maximální péči v jejich přiro-
zeném domácím prostředí. Kvalitní služby
pro seniory jsou pro nás velkým téma-
tem.”

Rekonstrukce
V minulých letech proběhly v areálu SKP
stavební úpravy, hlavní budova má novou
fasádu. Na renovaci ale čekají také další
objekty. Jaké jsou plány a možnosti v této
oblasti?
„Hlavní budova A, kde je kuchyně, jídelna
a v patře ubytování pro matky či otce s
dětmi, má od roku 2007 novou fasádu.
Na financování rekonstrukce se z jedné
třetiny podílela Evangelická církev meto-
distická, druhou pražský Magistrát a třetí
SKP částkou 800 tisíc Kč. Fasáda byla
obnovena ve stylu padesátých let podle
dochovaných fotografií, součástí rekon-
strukce je zateplení a renovace původ-
ních říms, tedy práce celkem za 2,4 milio-
nů korun.
V rámci renovace stávajících budov chce-
me opravit střechu na budově A včetně
půdní vestavby. Ze strategického plánu

vyplývají dvě možné varianty: půdní
vestavba bude sloužit pro kanceláře a
stávající kancelářská budova B bude
renovována. Druhou variantou je využití
půdní vestavby pro ubytování klientů.
Mohla by sloužit jako náhrada za nevyho-
vující současné prostory azylového domu
v budově C, kterou bychom mezitím
rekonstruovali.”

Rodina a její uzdravování
SKP je zavedená organizace, poskytující
kvalitní a potřebné služby už deset let.
Může se pyšnit profesionálním a kvalifiko-
vaným týmem a hlavně spokojenými uži-
vateli. Má bohaté zkušenosti s realizací
projektů spolufinancovaných Evropským
sociálním fondem, fungující spolupráci se
státním aparátem, neziskovým sektorem i
podnikatelskými subjekty, je zapojeno do
komunitního plánování. Jaké jsou jeho
plány do budoucna?
„Naší vizí je téma Rodina a její uzdravo-
vání, naším hlavním úkolem pak bránit
rozpadu rodin. Proto chceme rozšířit
hlavně pedagogické služby dětem, dia-
gnostiku a odhalování příčin jejich problé-
mů. Středisko bezesporu potřebuje další
schopné a perspektivní pracovníky, kteří
budou naplňovat naše poslání a přispívat
ke zvyšování kvality poskytovaných slu-
žeb. Jsem přesvědčen, že schopní lidé,
kteří jsou zároveň tzv. týmovými hráči,
jsou klíčem k našemu úspěchu. K tomu
všemu ale potřebujeme finanční podpo-
ru. Proto stále jednáme se sponzory a
hledáme strategické partnery pro naše
stávající i nové projekty,” říká ředitel
Střediska Jan Harbáček.

Financování
sociálních služeb
Středisko je financováno především z
Ministerstva práce a sociálních věcí ČR,
Magistrátu hlavního města Prahy a z roz-
počtů městských částí Praha 20 a 14.
Systém financování vysvětluje Mgr.
Michaela Včeláková, manažerka kvality,
fundraising a public relations.
„Otázka financování sociálních služeb je
čím dál víc komplikovaná. Část nákladů
pokrývají úhrady za poskytované služby
od klientů, ale maximální výše úhrad je

stanovena prováděcí vyhláškou k zákonu
o sociálních službách. Finanční zdroje se
snažíme získávat také prostřednictvím
vypsaných grantových schémat u růz-
ných nadací, nadačních spolků a jiných
institucí, SKP je také podporováno něko-
lika individuálními dárci. Domnívám se, že
je v zájmu každého poskytovatele hledat
jiné formy financování a nebýt zcela
závislý na státních dotacích, proto v sou-
časné době rozvíjíme propracovanější
fundraising.
Finanční podporu Evropského sociálního
fondu jsme využili na dva úspěšné pro-
jekty v období let 2004-2006: Aktivizace
pracovního potenciálu sociálně zne-
výhodněných občanů a Zvyšování kapa-
city a kvality sociálních služeb Střediska
křesťanské pomoci Horní Počernice. V
současné době čekáme na vypsání a ote-
vření výzev k předkládání grantových
schémat v těchto oblastech v progra-
movém období 2007-2013.”

Propagace SKP
a jeho spolupráce s ÚMČ
Zájemci o služby SKP mohou získat infor-
mace od sociálních pracovníků místního
úřadu a spolupracujících organizací, dále
z Hornopočernického zpravodaje, letáků
nebo webových stránek
www.skphopo.cz, které jsou pravidelně
aktualizovány.
Účinnou propagací jsou také reference
bývalých uživatelů SKP. Středisko je
povinno poskytnout všem zájemcům tzv.
základní sociální poradenství. Vedení
SKP si váží spolupráce a podpory ÚMČ
Praha 20 a starosty Bc. Ivana Lišky,
vedoucí odboru sociálních věcí a zdravot-
nictví Ing. Moniky Brzkovské a děkuje
všem, kteří ho podporují,” uzavírá
Michaela Včeláková.

Musíme pomáhat
potřebným
Zdraví, práce a sociální zabezpečení jsou
hodnoty ovlivňující život každého z nás,
byť v jednotlivých fázích života s rozdílnou
intenzitou. Sociální práce je náročná
odborná činnost, vyžadující kvalifikova-
nou přípravu, osobní zralost a zkušenos-
ti. Pracovníci Střediska křesťanské pomo-
ci v Horních Počernicích už deset let
nabízejí pomoc a dávají příležitost těm,
kteří to potřebují. Za to jim patří obrovský
dík. Činnost SKP dokazuje, že je stále
hodně lidí v obtížné situaci, kterým je
třeba pomoci, stejně jako dětem, které
strádají a rády by žily ve spokojených a
úplných rodinách, ale takové štěstí prostě
nemají.

Dana Mojžíšová,
foto autorka,

Michaela Včeláková,
a archiv SKP

Jídelna v areálu Střediska

V areálu je dostatek prostoru pro
sport i chov ovcí.

Keramická dílna
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Mravní bída je příčina,
hospodářský úpadek
následek
V souvislosti se současnou finanční
a hospodářskou krizí podlehla naprostá
většina lidí mylnému dojmu, že kapitalis-
mus nebo demokracie mohou existovat
bez morálky. Často se nyní vedou spory,
zda bylo regulací v tomto směru moc
nebo málo. Ale většina problémů přece
nevznikla z absence zákonů či kvůli
tomu, že by tyto zákony byly špatné.
Spousta problémů vznikla tím, že lidé
jednoduše lhali a podváděli. Společnosti
podávaly zfalšované údaje o svém stavu,
auditorské firmy je kryly nebo neodhalily,
i když k tomu měly prostředky a právo.
Když lidé lžou a podvádějí, zhroutí se
nakonec každý systém.
V roce 1932 napsal Tomáš Baťa:
“Příčinou krise je morální bída. Přelom
hospodářské krize? Nevěřím v žádné pře-
lomy samy od sebe. To, čemu jsme zvykli
říkat hospodářská krize, je jiné jméno pro
mravní bídu. Mravní bída je příčina, hos-
podářský úpadek je následek. V naší zemi
je mnoho lidí, kteří se domnívají, že hos-
podářský úpadek lze sanovat penězi.
Hrozím se důsledku tohoto omylu.
V postavení, v němž se nacházíme, nepo-
třebujeme žádných geniálních obratů
a kombinací. Potřebujeme mravní stano-
viska k lidem, k práci a veřejnému majet-
ku. Nepodporovat bankrotáře, nedělat
dluhy, nevyhazovat hodnoty za nic, nevy-
dírat pracující, dělat to, co nás pozvedlo
z poválečné bídy, pracovat a šetřit a učinit
práci a šetření výnosnější, žádoucnější
a čestnější než lenošení a mrhání. Máte
pravdu, je třeba překonat krizi důvěry,
technickými zásahy, finančními
a úvěrovými ji však překonat nelze, důvě-
ra je věc osobní a důvěru lze obnovit jen
mravním hlediskem a osobním příkla-
dem.”
To, co napsal Baťa před sedmdesáti
sedmi lety, platí doslova také o dnešním
stavu. Je třeba, aby se stát začal věnovat
tomu, co má především v popisu práce:
trestání zla a odměňování dobra. Přísně
a rychle trestat lži, krádeže, podvody
a tunelování. Proč se politické strany
místo šrotovného, placení třiceti korun
a mnoha jiných populismů a podobných
nesmyslů nezaměří na to, jak dosáhnout
správného a rychlého fungování naší jus-
tice, aby tuneláři nebyli osvobozováni po
dvanáct let trvajících a nakonec nikam
nevedoucích soudních jednáních?
Nebude to jednoduché. Buďme si ale
jisti, že nenastane-li mravní obroda, pak
nás všemožné odchylky v pokusech
o řešení současné hospodářské krize
dovedou jen rychleji či pomaleji
k dalšímu úpadku.

Dana Mojžíšová

Každoročně vyhlašují Ministerstvo prů-
myslu a obchodu a Ministerstvo pro míst-
ní rozvoj ČR spolu se Svazem podnikate-
lů ve stavebnictví v ČR soutěž TOP
INVEST o nejlepší investice realizované
v České republice v minulém roce. Na
základě podané přihlášky, prezentace
našeho projektu Chvalský zámek a úspěš-
ného představení před hodnotící porotou
byl projekt naší městské části s pracovním
názvem Praha 20 - nové městské centrum
Chvalský zámek vyhlášen nejlepší investi-
cí roku 2008. Cena byla předána na slav-
nostním večeru v rámci zahájení letošních
Stavebních veletrhů Brno 2009 a veletrhu
URBIS INVEST 2009 v úterý 21. dubna.
Za městskou část Praha 20 přebíral toto
významné ocenění starosta naší městské
části Ivan Liška. Krátce po jeho návratu
z Brna jsme se jej zeptali na jeho bez-
prostřední dojmy.
"Již udělení této ceny pro náš Chvalský
zámek mě naplnilo vrchovatou spokoje-
ností. Ono je to totiž s těmi soutěžemi toho-
to druhu takové zvláštní. My můžeme
pojmout záměr, zpracovat k němu patřičné
projekty, manažerské podání do příslušné-
ho operačního programu, být vybráni
k realizaci, uzavřít příslušné smlouvy,
provést výběrové řízení a stavbu realizovat
a pak také v duchu monitorovacích pod-
mínek programu provozovat. To všechno,
co jsem v této jediné větě řekl, je obrovská
hromada práce, ale nejen té realizační,
stavební, ale také té administrativně-správ-
ní a byrokratické. A když to pak všechno
zúřadujete a stavbu úspěšně, tak jako
v případě rekonstrukce Chvalského
zámku, ukončíte a uvedete do provozu, tak
vás vůbec nenapadá, i při všech možnos-
tech informačních technologií, abyste
vyhledávali nějaké soutěže a hodnocení.

Chvalský zámek získal ocenění
Nejlepší investice roku 2008

Ale pak jde náhodou
taková jedna informa-
ce okolo vás a vy zjis-
títe, že máte možnost projekt přihlásit tam
a tam, ale je potřeba to udělat nejlépe do
týdne, ne-li hned. A už příští týden zasedá
odborná porota a tam přece musíte jít
a váš projekt před moudrými a váženými
porotci šikovně propagovat a přesvědčit
je, že právě ten váš projekt je opravdu
hodný ocenění. A tak tomu bylo také
v případě našeho projektu Nové městské
centrum Prahy 20 - kulturní památka
Chvalský zámek,” vysvětluje starosta Liška
složitý proces soutěže.
“Když mi porotci po mé prezentaci někdy
na začátku dubna v paláci Dunaj na
Národní třídě děkovali za pěknou prezen-
taci a připojili upozornění, že když budeme
vybráni, budeme muset vážit cestu do
Brna, tak jsem jim odpověděl, že ji bude-
me vážit rádi, když nás potká to štěstí. A to
štěstí nás opravdu potkalo. Vlastní předání
ocenění Nejlepší investice roku 2008,
které nemá prakticky žádný hmotný výraz,
mě pak naplnilo také velmi pozitivně. Zcela
zaplněný sál pavilonu Rotunda brněnské-
ho výstaviště byl důstojnou kulisou slav-
nostního předání ocenění jak v soutěži
TOP INVEST, tak i nejlepšího exponátu
Stavebních veletrhů BRNO 2009. Ceny
předával Jiří Vlček, předseda Poslanecké
sněmovny Parlamentu ČR, a předseda
Svazu podnikatelů ve stavebnictví Václav
Matyáš. Celé akci byla věnována značná
publicita, která doufám Chvalskému
zámku pomůže i v dalším vývoji. Rád bych
při té příležitosti poděkoval všem, kteří se
na úspěšné realizaci projektu i jeho pre-
zentaci podíleli," řekl Ivan Liška.

(red)
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Počernické kuře letos lámalo rekordy
Celostátní kampaň Pomozte dětem je
dlouhodobou společnou sbírkou České
televize a Nadace rozvoje občanské spo-
lečnosti ve prospěch ohrožených
a znevýhodněných dětí v České republi-
ce. Po celé zemi probíhají na jaře veselé
sbírkové akce, k nimž neodmyslitelně
patří také Počernické kuře.
Nejvyšší návštěvnost v tříleté historii této
benefiční akce zaznamenali o první dub-
nové neděli jeho pořadatelé. V aleji
v Jeřické ulici se letos sešlo kolem pěti
set lidí, startovní lístky byly rozdány více
než dvěma stovkám soutěžících dětí.
"Nevybíráme vstupné, a tak nemohu uvést
přesné číslo," říká Hana Čížková, ředitel-
ka Kulturního centra Horní Počernice,
které je jedním z organizátorů akce.
Odpoledne plné her, písniček a soutěží
bylo tradičně spojeno se sbírkou na
konto Pomozte dětem. Občané přispívali
do kasičky, kterou v aleji hlídal maskot
sbírky, žluté kuře se záchranným kruhem.
„Kasičku jsme předali na úřadě naší měst-
ské části a za přítomnosti dvou svědků ji
otevřeli. Vybralo se 5.726 korun, tedy opět

rekord v historii naší akce,” říká Petr Herian, hlav-
ní organizátor Počernického kuřete.
Program teplého a slunečného odpoledne byl
vyplněn soutěžemi a sportovními disciplínami,
závodilo se na chůdách, odvážnější zkusili taky
lanovou lávku. Zdobily se perníčky, cvrnkaly kuli-
čky, s mimořádným zájmem se opět setkalo ple-
tení pomlázek, které jako vždy předváděli a učili
zruční skauti. Na tradiční charitativní akci, jejímž
hlavním organizátorem jsou místní skauti, se dále
podíleli: o. s. VOX, MUM a Molechet, ZŠ praktic-
ká a ZŠ speciální Bártlova, ZŠ Stoliňská, MŠ
Chodovická, DDM, ZUŠ, Chvalský zámek a KC
Horní Počernice. Poděkování patří všem, kteří při-
šli a přispěli do celonárodní sbírky.

Dana Mojžíšová,
foto Vladimír Mojžíš jr.

V aleji v Jeřické ulici se letos
sešlo kolem pěti set lidí,

startovní lístky byly rozdány
více než dvěma stovkám

soutěžících dětí.

Náboženská obec CČSH
Horní Počernice zahajuje

přednášky Ing. Antese
o historii

Horních Počernic
První setkání se uskuteční

20. května v 18.00
na téma historie

chvalského hřbitova
Sraz je před jeho branou v 18 hodin

Srdečně zve
Mgr. Eva Matulová, farářka

Hornopočernické církve
srdečně zvou k tradičnímu

ekumenickému
bohoslužebnému setkání

v kostele sv. Ludmily na
Chvalech

ve středu 27. května v 18.00
Biblickým slovem,
písní a modlitbou

si připomeneme poselstvi
svatodušních svátků

srdečně Vás zveme na
JARNÍ VÝSTAVU

s odpoledním koncertem
hudebních skupin ZUŠ Ratibořická

Junior band a BeTooN
na úterý 5. května 2009 od 15 hod.
v ZŠ praktické, Bártlova 83, Praha 9
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Chvalská tvrz 857, 193 00 Praha 20 – Horní Počernice, tel. 281 860 130,
http://www.chvalskyzamek.cz, e-mail: infocentrum@pocernice.cz

Spojení: Konečná stanice metra linky B – Černý Most, bus 221, 222, 223, 261, 273, 353, 303, 304, 398, první zastávka – Chvaly.

1. květen je už po desítky let vnímán jako
významný svátek. Pro nás na zámku,
a doufám, že i pro ostatní obyvatele
Horních Počernic, je však toto datum od
loňského roku spojeno s další význam-
nou událostí, a to otevřením Chvalského
zámku pro veřejnost. V okamžiku, kdy
čtete tyto řádky, už máme oslavu 1. naro-
zenin za sebou. Pro naše věrné návštěv-
níky, příznivce a přátele jsme k tomuto
výročí připravili v rámci oslav Den otevře-
ných dveří, tedy volný vstup pro všechny
po celý den. Na loňské otevření zámku
zavítalo téměř tři a půl tisíce návštěvníků.
A jak už to bývá, k narozeninám se roz-
dávají dárky. Chvalský zámek dostal
dárek, o kterém se mu ani nesnilo.
V soutěži o nejlepší investici roku 2008,

do které jsme ho přihlásili, získal cenu
nejvyšší – TOP INVEST 2008. Výsledky
soutěže byly vyhlášeny na slavnostním
večeru při příležitosti zahájení Stavebních
veletrhů Brno 21. dubna 2009. Prestižní
cenu převzal z rukou Jiřího Vlčka, před-
sedy Poslanecké sněmovny Parlamentu
ČR, starosta Ivan Liška. Toto ocenění zís-
kal v minulých letech například projekt
revitalizace zámeckého areálu Dolní
Počernice, Krajská knihovna v Karlových
Varech, či nejvyšší budova pražského
administrativního BB Centra.

První výročí otevření zámku je příležitostí
k zamyšlení a bilancování, proto nabízíme
malé ohlédnutí v číslech. Za první rok pro-
vozu zámku k nám zavítalo více než 18
tisíc návštěvníků, uspořádali jsme 29
výstav, 20 koncertů vážné hudby, na nád-
voří se uskutečnilo 8 koncertů a 3 diva-
delní představení. Z velkých akcí to byly
Historické slavnosti, Vánoční trhy a účast
na Muzejní noci. A samozřejmě svatby,
kterých se zde konalo už 120, z toho 8 na
nádvoří zámku.
Do dalších let přejeme Chvalskému
zámku hodně návštěvníků, příznivců,
skvělých výstav a akcí!
Jaroslava Schmidtová, kastelánka zámku

Krátkodobé výstavy:
1. - 30.5. Rande 55 - kolektivní výsta-
va Nového sdružení pražských umělců
představující jejich různorodou tvorbu.
Mezi členy NSPÚ patří malíři, sochaři
i grafici různého zaměřeni od figurace
k abstrakci, od lyrického přes meditativní
k expresívnímu pojetí, od volné hry tvarů
k přesně určené kompozici.

20. - 31.5. Výstava prací 2. ročníku
výtvarné soutěže pro děti a dospělé
pořádané ZŠ Stoliňská – na Špejchaře
v areálu Chvalské tvrze

Další doprovodné akce
na zámku:
1. 5. Den otevřených dveří na
Chvalském zámku od 10 do 17 hodin,
vstup zdarma

8. 5. Hudební odpoledne k 5. výročí
přijetí ČR do EU – koncert na nádvoří od
17 hodin

16. - 17.5. Festival historických tanců
na Chvalském zámku – denně od 14 do
17 hod.

19. 5. Pěvecký dětský sbor Paleček
a pěvecké oddělení Zdeňky Hejlíkové –
koncert od 18 hodin

HORNOPOČERNICKÉ TRHY
NA CHVALSKÉ TVRZI
NOVĚ OD 2. 5. 2009

KAŽDOU SOBOTU OD 8 DO 14 HOD.
NA PROSTRANSTVÍ

ZA STODOLOU.
(U ZASTÁVKY CHVALY směrem do HP)

NABÍZÍME VOLNÁ TRŽNÍ
MÍSTA K PRODEJI ZBOŽÍ.

Pokud máte zájem, kontaktujte nás
na telefonu:

281 860 130 nebo 281 865 764,
případně osobně na recepci

Chvalského zámku

Chvalský zámek v květnu 2009

Velikonoční trhy v areálu Chvalské tvrze

Starosta Ivan Liška přebírá ocenění
Top Invest 2008 za Chvalský zámek.
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39. ročník festivalu Divadlo v přírodě
Nejstarší festival ochotnických souborů v ČR konaný pod širým nebem

Jaroslav Žák
ŠKOLA ZÁKLAD ŽIVOTA
čt 7.5. v 21.00
pá 8.5. v 17.00 a 21.00
so 9.5. v 17.00 a 21.00
ne 10.5. v 17.00
DS Počerníčci
Známý příběh ze školního prostředí. Jak
praví v úvodu hry šplhoun Krhounek:
„Odehrává se v letech třicátých, století
dvacátého, na našem gymnásiu.“
Setkáte se také s třídním básníkem
Benetkou, „švencířem“ Holousem, poně-
kud nevychovanou dvojicí Boukal-Čuřil,
vzornými i méně vzornými slečnami stu-
dentkami nebo svéráznými profesory –
upjatou dějepisářkou Suchánkovou, sta-
romódním češtinářem Kolískem, spra-
vedlivým latinářem Lejsalem a dalšími
svéráznými postavičkami, které nás pro-
vedou příběhem, který stále zůstává aktu-
álním, i když z dob dávno minulých.
Mimochodem... víte, co je štěstí?
Režie: Bára Jelínková a Saša Ptáčková
Produkce: Iva Ptáčková
Hudba: Jiří Malásek a Jiří Bažant
Texty písní: Ivo Fischer
Výprava: Petr Kořínek
Technika: Miroslav Novák, Tomáš Kříž,
Tomáš Sýkora
Hrají: Filip Vlček, Jana Povolná,
Václav Procházka, Nikol Hendrychová,
Petr Beneš, Alexandr Lazarov,
Adam Dufek, Jiří Jaroš, Pavel Rybář,
Magdalena Moudrá, Markéta Čiperová,
Daniela Procházková, Barbora Bartošová,
Bětka Holcová, Karolína Bartošová,
Michal Pivarči, Magdalena Bartošová,
Anna Herianová

Pavel Šreibr
O TŘECH KOUZELNÝCH
ZÁVOJÍCH
pá 15.5. v 21.00
so 16.5. v 17.00 a 21.00
ne 17.5. v 17.00
DS Počerníčci
Kouzelný příběh o chudé rybářské dívce
Mášence, kterou potká velké štěstí. Sama

carevna ji pozve k sobě do paláce, ale
Mášenčino štěstí překazí její falešná a zlá
kamarádka Olga. Oklame Mášenku
i carevnu a vetře se do paláce sama. Lží
získá carevnu na svou stranu a Mášenka
nakonec raději volí smrt v hlubokém moři.
Za pomoci Perlušky, dcery krutého
mořského cara, Hvězdné carevny,
Měsíce a Slunce nakonec zachrání nejen
sebe, ale z podmořského zajetí vysvobo-
dí i tři nebeské careviče. Zlá Olga je po
zásluze potrestána.
Režie: Zdena Víznerová
a Olina Šmejkalová
Hudba: Stanislav Tomek
Technická spolupráce: Jana Hořínková,
Miroslav Novák
Kostýmy: Jitka Laubrová
Hrají: Daniela Jiroušková,
Kateřina Jiránková, Aneta Kučerová,
Nicole Balamotisová, Kristýna Žáková,
Simona Červenková, Václav Tichý,
Gabriela Dongresová, Marek Šmidrkal,
Michaela Kozáková, Jakub Beneš,
Ondřej Zabilka, Anna Tamara Pacurar,
Barbora Erbová, Michaela Jiroušková

Petr Urban
STRAŠNÝ PŘÍBĚH
STRAŠIDEL
pá 22.5. v 21.00
so 23.5. v 17.00 a 21.00
ne 24.5. v 17.00
DS Počerníčci
Pohádka o studentovi kouzel magických,
který věřil na strašidelné domy a jeden
takový našel. Snad se mu podaří všechna
strašidla zachránit před ničivou bouří.
Režie: J. Sůvová, K. Šimicová
Hudba: J. Hubený, texty: P. Urban
Hudební spolupráce: G. Cincibusová
Výprava: M. Pařízek, J. Pištěk
Technika: T. Sýkora, T. Kříž a M. Novák
Hrají: K. Cincibusová, K. Cvrčková,
A. Červená, K. Doušová, E. Eberhart,
D. Eberhart, V. Eberhart, M. Hadáčková,
D. Hanuš, H. Hanuš, A. Hemer,
S. Hrušková, M. Jarolím, E. Králová,
M. Kotoučová, A. Křepelová, P. Křížová,
P. Kříž, P. Michalec, A. Mrázková,
K. Pařízková, D. Pilz, N. Sýkorová,
Š. Sýkora, J. Šimice, M. Šimice,
D. Špaček, M. Tvrdíková, K. Tužilová,
M. Vaněčková, K. Vanická, K. Cvrčková,
Š. Šimice

Od 7. května do 28. června 2009 na vás čeká pestrá nabídka představení
39. ročníku Divadla v přírodě ve Svépravicích.



květen 2009Hornopoèernický zpravodaj

15

František Ringo Čech
DÍVČÍ VÁLKA
pá 29.5. v 21.00
Hálkovo divadlo Nymburk
Úsměvná parodie na známou pověst
o dívčí válce. Staré pověsti české jsou
povinnou četbou všech českých dítek
školou povinných, takže každý z nás jistě
alespoň něco málo tuší o životě našich
dávných předků a jistě také o jedné
z těch dávných událostí, jakou byla Dívčí
válka. Vězte však, že ne všechno, co
Jirásek napsal a ve školách nás učili,
musí být pravda! Tato hra je toho důka-
zem.

KRÁL 3.333
so 30.5. v 17.00
Hálkovo divadlo Nymburk
V království neumí nikdo vyslovit souhlás-
ku “ř“ a proto je vyslovování tohoto pís-
menka přísně zakázáno. Neuposlechnutí
se trestá. Naštěstí se objeví mladík, který
dá vše do pořádku, naučí celé království
správně mluvit a princezna Georgína si
zamiluje nejen těžké písmenko, ale
i pohledného Přemysla.

Karel Čapek a Josef Čapek
ZE ŽIVOTA HMYZU
so 30.5. ve 21.00
DS Jiřího Voskovce Sázava
Klasickou hru bratří Čapků soubor nastu-
doval velmi volně, ale hlavní rysy
a charaktery postav zůstaly zachovány.
Těšte se na milostné zápletky a starosti
motýlů, na běžné slasti a strasti Lumka,
Chrobáků a Cvrčků, rozepře války chti-
vých Mravenců nebo na rodící se život
Kukly. Veškerý děj sleduje a komentuje
Tulák. Hra získala na divadelní přehlídce
Voskovcova Sázava 2008 nejvyšší oceně-
ní od diváků a porotců.

Jan Drda
HRÁTKY S ČERTEM
ne 31.5. v 17.00
DS Scéna Libochovice
Vysloužilý voják Martin Kabát se jen tak
zbůhdarma potuluje světem, má pro
strach uděláno a jen tak se něčeho nelek-
ne, ani ukrutného loupežníka Sarky
Farky, ani čertů v Čertově mlýně. S nimi
se setká na cestě do pekla, kam se vydal
zachránit duše dvou pošetilých dívek,
které v touze po ženichovi lehkomyslně
naletěly ďábelskému mámení.

Jiří Kroc
PRINC A CHUĎAS
čt 4.6. a pá 5.6. v 21.00
so 6.6. v 17.00 a 21.00
ne 7.6. v 17.00
DS Výtečníci
Na motivy románu Marka Twaina vznikl
scénář divadelní hry s mnoha písničkami.
Je to příběh o chudém chlapci ze Soho
a princi Edwardovi, synovi anglického
krále Jindřicha VIII. Když si vymění si
šaty, jsou okolím zcela opačně vnímáni
a dostávají se tak do různých svízelných
situací.
Režie: Režie: J. Sůvová, I. Ptáčková,
K. Šimicová
Hudba: J. Hubený, Texty: J. Kroc
Výprava: M. Pařízek, J. Pištěk, P. Šimral
Hudební spolupráce: G. Cincibusová
Technika: T. Sýkora, T. Kříž, M. Novák
Hrají: A. Adámková, P. Bezděková,
D. Dongresová, D. Eberhart, H. Hanuš,
T. Holovský, O. Hrubeš, M. Ježková,
K. Jinda, L. Kožíšková, T. Márová,
T. Matyska, P. Oravcová, E. Povolná,
H. Procházka, J. Schovánková,
V. Tvrdková, D. Valová, S. Valová

Michael Cooney
NÁJEMNÍCI
PANA SWANA
pá 12.6. v 21.00
TMA Divadlo Terezín
Brilantní komedie o jednom podvod-
níčkovi, důvěřivé manželce, příliš oddané
sociální pracovnici, nedůvtipném strýci,
zkrachovalém pohřebákovi, přísných
úřednících a natvrdlém podnájemníkovi.
Na přehlídce Lounském divadlení 2008
získal soubor za inscenaci nejvyšší
ocenění odborné poroty i cenu diváků.

Jarmila Čermáková
JABLKA MLÁDÍ
so 13.6. v 17.00
DS Tyl Čelákovice
My sehrajem vám pohádku tak, aby v ní
nechyběl král, princezna a drak. A jak to
dopadne? Přijďte se podívat, bude to
zábavné!

Roald Dahl
SKOPCI NA PORÁŽKU
so 13.6. v 21.00
DS Mrsťa Prsťa Kouřim
Televize vysílá černobíle, kina plní holly-
woodské trháky a z rádií zní
rock´n´rollové šlágry. Život lidí plyne na
první pohled poklidně mezi prací, koníčky
a pravidelnými večírky s přáteli. Ženy jsou
v domácnosti a starají se o děti a své
muže, kteří se zmoženi prací každý večer
vrací nabrat sil v poklidném rodinném pří-
stavu... Jenže nenechte se mýlit. Poklid je
jen zdánlivý a nic není tak, jak si člověk
myslí. Ostatně to může dosvědčit Marge
Malloneyová z povídky Skopec na
porážku, které se jednoho večera obrátil
život vzhůru i s nohama jejího toporného
manžela. Také Viktor Dahl z příběhu
Lásky plná rošáda ví o nečekaných pře-
kvapeních své. Uskutečnit výměnu manž-
elek může totiž navodit pořádný adrenalin
i bez televizních kamer.

Irma Nohejlová
na motivy lidových pohádek
KTERAK HLOUPÁ KÁČA
K ROZUMU PŘIŠLA
ne 14.6. v 17.00
DS Teta Praha
Hlavní slovo v pekle mají od nepaměti
čertovy babičky Abraxanta a Krucinuda.
Ty jednoho dne vyšlou na svět svého
vnuka, čertíka Bruta, aby jim ze světa při-
nesl největšího hlupáka. Tím je podle
pekelných knih Káča. Hloupá holka, která
slouží v hospodě lakomému, zlému
a závistivému hostinskému. Jak se všakHálkovo divadlo Nymburk zahraje úsměvnou parodii na známou pověst

o dívčí válce v pátek 29. května v 21 hodin.
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Stanislav Tomek a Tomáš Kádner
na zkoušce představení DS Právě
začínáme Sen noci svatojánské

Tomáš Kříž, Tomáš Sýkora
Hrají: Bára Jelínková, Ondra Hrubeš,
Ruda Kryštůfek, Jindra Havel, Honza
Procházka, Jana Keilová, Jirka Vacek,
Ondra Krásný, Eva Bartoňová,
Marie Košvancová, Bára Bartošová

William Shakespeare
SEN NOCI
SVATOJÁNSKÉ
st 24.6., čt 25.6., pá 26.6.,
so 27.6., ne 28.6. vždy v 21.00
DS Právě začínáme
Atmosféra májových oslav plodnosti,
tajemna a nadpřirozených jevů, láska
a usmíření patří neoddělitelně ke Snu
noci svatojánské. Samotný příběh končí
sezdáním hned tří mileneckých párů, na
jejichž svatbě bude sehrán hrdinný
epos v podání amatérských umělců.
Požehnají jim nejen rozpustilý Puk,
elfové, víly a duchové, ale i samotní vlád-
ci pohádkové říše.

ukáže, nejen Káča, ale i čert Brutus je
notný hlupák. Pokazí na své výpravě, co
může, a místo Káči přinese omylem do
pekla jejího milého Toníka. Navíc na světě
ztratí váček s kouzelnými kuličkami, které
mohou splnit tomu, kdo je má, každé
přání. Babičky se na Bruta rozhněvají
a vyženou jej na svět znovu, aby napravil
to, co napáchal.

John Millington Synge
HRDINA ZÁPADU
st 17.6., čt 18.6., pá 19.6.,
so 20.6. a ne 21.6. vždy v 21.00
DS Právě začínáme
Groteskní divoká komedie a nejznámější
hra jednoho ze zakladatelů irského dra-
matu, prodchnutá duchem groteskní tra-
gikomedie a nekonvenčního vzdoru,
způsobila při svém prvním uvedení
největší rozbroje v dějinách irského
divadla.
Lehce hororový příběh se odehraje
během jednoho dne v irské hospodě
kdesi na pobřeží. Zdejší stojaté vody
rozčeří nečekaný příchod záhadného
mladíka Christyho Mahona. Mládenec
mluví jako básník a předkládá hospod-
ským zvědavcům příběh, kterému mají
všichni důvod uvěřit. Náhle se tulák
a jednoduchý nedovtipný mladík stane
středem všeobecného obdivu
a vystupuje až na vrchol slávy. Christy,
chvástavý hrdina, je však playboyem
nanejvýš ve svých představách.
Kocovina z nezaslouženého úspěchu se
dostaví, když…
Výzvu ke ztvárnění postav přijali herci
s elánem a je nanejvýš potěšující, že se
ve hře setkáme nejen s odrostlými
Počerníčky, ale i s nastupující generací
hornopočernického divadla v úplně
jiném žánru.
Překlad: Martin Hilský
Režie a úprava textu: Václav Hanák
Scéna: Vladimír Vondruška
Kostýmy: Eva Bartoňová
Technická spolupráce: Mirek Novák,

Divadlo v přírodě najdete na adrese:
zahrada ZŠ Svépravice, Spojenců
1408, Praha 20 – Horní Počernice
Z konečné metra B Černý Most autobu-
sy 261, 222 do stanice Krahulčí (1 minu-
tu od divadla), 223 do stanice
Vysokovská (cca 5 minut), 221, 273,
303, 304, 323, 353 do stanice Vojická
(cca 15 minut od divadla).

Vstupné: děti od 2 do 12 let 30 Kč,
ostatní 50 Kč, rodinné vstupné 120 Kč.
Permanentní vstupenka v ceně 500 Kč
platí na všechna představení pro
veřejnost pro dvě osoby. Rezervace
se nedělají, za nepříznivého počasí se
představení ruší.
Během celého festivalu bude v pokladně
přírodního divadla v prodeji kniha
režiséra Vladimíra Stoklasy Moje diva-
delní cesta – padesát let s ochotníky
v Horních Počernicích za 140 Kč.
Pořadatelem festivalu je Kulturní cent-
rum Horní Počernice, Votuzská 379/11,
193 00 Praha 20, tel. 281920326.
www.divadlopocernice.cz
e-mail: divadlo@pocernice.cz

ZMĚNA PROGRAMU VYHRAZENA

Děkujeme všem sponzorům, kteří
podpořili 39. ročník letního divadel-
ního festivalu.

Hana Čížková a Martina Prudilová

Komedii o dvou dějstvích a několika obra-
zech pro Divadlo v přírodě upravili Dáda
Stoklasa a Vašek Hanák.
Překlad: Martin Hilský
Režie: Dáda Stoklasa, scéna: Milan Čech
Technika: Mirek Novák, Tomáš Kříž,
Tomáš Sýkora, hudební spolupráce: Jana
Hořínková, Jindra Havel, Standa Tomek
Návrhy a realizace kostýmů: Eva Bartoňová
Hrají: Bára Jelínková, Saša Ptáčková,
Petr Urban, Michal Pivarči, Zdena
Víznerová, Vašek Hanák, Jana Keilová,
Lucie Hendrychová, Nikol Hendrychová,
Franta Vohralík, Standa Tomek, Tomáš
Kádner, Michal Klich, Milan Rutner,
Bohouš Poštolka, Martin Jech
V dětských rolích elfů uvidíte Počerníčky.

Nabídka představení pro školy:

5. – 7.5. ŠKOLA ZÁKLAD ŽIVOTA

pro 2. stupeň ZŠ a SŠ

11. – 15.5. O TŘECH KOUZELNÝCH

ZÁVOJÍCH

pro MŠ a 1. stupeň ZŠ

18. – 22.5. STRAŠNÝ PŘÍBĚH

STRAŠIDEL

pro MŠ a 1. stupeň ZŠ

1. – 5.6. PRINC A CHUĎAS

od 4. třídy ZŠ a pro 2. stupeň

Sen noci svatojánské
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Celostátní kolo
Národní soutěže
žáků ZUŠ ČR
Ve dnech 16. až 19. dubna 2009 se
v budově ZUŠ ve Vysokém Mýtě kona-
lo ústřední kolo Národní soutěže žáků
ZUŠ ČR ve hře na dechové a bicí
nástroje. Naší školu reprezentovaly
čtyři studentky ze saxofonové třídy uči-
tele Pavla Fiedlera.

Konečné výsledky:
Karolína Černovská
1. místo ve II. kategorii
Noemi Havlová
2. místo v V. kategorii
Andrea Prudilová
1. místo v VI. kategorii
Tereza Králová
1. místo v IX. kategorii

Gratulujeme studentkám k výborným
výsledkům. Velké poděkování patří též
korepetitorkám Evě Miláčkové a Renátě
Poliakové a rodičům za podporu dětí.

Pozvánka na koncerty v květnu
Hraje celá rodina
Po 4. 5. v 18.00 hod. v Galerii 14
Tradiční akce, kterou pořádá klavírní
oddělení pro žáky, rodiče a jejich
příbuzné, aby si mohli společně zahrát na
veřejném koncertě a na libovolné nástroje.

Zahradní slavnost
Út 5. 5. od 15.00 hod. v MŠ a ZŠ
praktické a speciální, Bártlova 83
Jarní výstava prací žáků školy a koncert
žáků ZUŠ Ratibořická. Vystoupí Junior
Band a rocková kapela BeToon.

Koncert absolventů školy
Po 18. 5. v 18.00 hod. v Galerii 14

Koncert pěveckého sboru
Paleček a pěvecké třídy
Zdeňky Hejlíkové
Út 19. 5. v 18.00 hod.
v sále Chvalského zámku

Mládež Církve bratrské Horní Počernice ve spolupráci
s Křesťanskou akademií mladých pořádají

ENGLISH CAMP
v horské chatě Portášky v Krkonoších od 1.8. do 8.8.2009

* Výuka anglického jazyka s rodilými mluvčími
* Příležitost ke zlepšení konverzačních schopností

* Zábavná a netradiční výuka angličtiny
* Studium ve skupinách podle úrovně pokročilosti

* Hry, sporty, hudba a spousta další zábavy
Kontakt: 775 938 557, e-mail: ecamp09@seznam.cz,

bližší informace na www.pocernice-mladez.webgarden.cz

Akce VOXu na květen – kurz LETNÍ NÁHRDELNÍK Z FIMA
KDY: 16.5.2009 od 9 do 12 hodin, KDE: Na Chvalské tvrzi 860/4 (naproti Chvalkému zámku, farní sál)

Poznejte další způsob, jak se odreagovat a popustit svou fantazii. Polymerová hmota Fimo se prodává již řadu let a její obliba
stále stoupá. Smícháním barev a různých tvarů si vytvoříte přívěsek a korále dle vašeho vkusu a přání. S hmotou se velmi dobře
pracuje, tak vezměte s sebou i šikovné ratolesti (děti od 7 let) a příjďte si vytvořit originální letní šperk.

Těšíme se na vás. Hanka Jelínková a Lucka Robová.

Koncert žáků klavírní třídy
Kristiny Raškové
St 20. 5. v 18.00 hod. v Galerii 14

Koncert žáků v rámci festivalu

Libeňské jaro mladých
St 27. 5. v 17.00 hod
v sále Libeňského zámku

Koncert žáků kytarové
a akordeonové třídy Zdeňka
Stibora
Čt 28. 5. v 18.00 hod.
ve špejcharu Chvalské tvrze

Připravujeme na červen
Ve dnech 12. a 13. června se bude konat
IV. ročník Festivalu studentských orchest-
rů s názvem Hudební odpoledne. První
den bude opět patřit smyčcovým soubo-
rům a orchestrům, které se představí
v Divadle Horní Počernice a druhý den
bude v areálu Chvalské tvrze přehlídka
jazzových orchestrů a Big Bandů.
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Dvaatřicet dětí ve věku 6 – 11 let přišlo
letos do místní veřejné knihovny oslavit
Mezinárodní den dětské knihy, který je
připomínkou narozenin známého dán-
ského pohádkáře Hanse Christiana
Andersena. Sympatickou akci s názvem
Noc s Andersenem, spojenou se sou-
těžemi, divadlem, ale především čtením
z knížek, připravily zdejší knihovnice už
pošesté. Malí návštěvníci se na letošní
noční dobrodružné akci z 3. na 4. dubna
rozhodně nenudili.
Studenti z gymnázia zahráli pod vedením
profesorky Čechákové divadelní předsta-
vení Kocour v botách a O pejskovi
a kočičce, potom se děti rozdělily do
třech skupin. Knihovnice Jana Kaletová
připravila napínavé příběhy pro malé
detektivy, Zdeňka Krausová zjišťovala, jak
děti znají lidová přísloví a dokáží vysvětlit
jejich význam. Božena Beňová připomně-
la malým čtenářům ještě jedno důležité
výročí: „Vyprávěla jsem dětem o Siru
Nicholasi G. Wintonovi, britském makléři
a humanitárním pracovníkovi, který v roce
1939 zachránil 669 převážně židovských
dětí z Československa před smrtí
v koncentračních táborech. Letos na pod-
zim mu bude sto let. Byla jsem velmi pře-
kvapená, že o něm některé děti věděly.
Proto jsme pak mluvili o rozdílech mezi
aktivním a pasivním dobrem, a děti měly

Šestá Noc s Andersenem: čtení je pro děti veliké dobrodružství

za úkol vyjádřit, co si představují pod
pojmem dobrý skutek. Své názory psaly
nebo kreslily do okýnek vagónků, které
pak spojily v symbolický Wintonův vlak
dobra,” vysvětluje ředitelka knihovny. Asi
nejvíc překvapil jedenáctiletý Jakub
Philipp, který napsal: „Jsou jen skutky,
a každý si sám rozhodne, jestli udělá
dobrý či špatný. Ale Nicholas Winton udě-

lal ten dobrý skutek, a 669 dětí mu děkuje
a já taky. Riskoval za ně život, já bych
váhal a bál bych se, ale on ne, pro mě je
to hrdina. Jeden skutek vydá za vše.”
Ačkoliv dnes ze všech stran slyšíme, že
děti málo čtou, pohádky a vyprávění mají
rády všechny. Když se večer v knihovně
objevil strýc H. Ch. Andersena, se záj-
mem poslouchaly vyprávění o jeho
slavném synovci a snad nejznámější
pohádku Křesadlo. Nakonec vyčaroval
princeznu, která jim před spaním přečetla
o své chytré jmenovkyni, a nastal čas
pomalu se uložit k spánku, samozřejmě
s knížkou.
Dnešní způsob života dětské četbě příliš
nepřeje a knihy tak soupeří s mnoha
jinými lákadly. Ale zajímavý večerní
a noční program s dojmy, které děti
mohou sdílet se svými kamarády, je jed-
nou z cest, jak jim dát osobní příklad
a ukázat, že číst je veliké dobrodružství.
K nevšední oslavě Mezinárodního dne
dětské knihy stačí jen velmi málo, jak
dokázal letošní už šestý ročník Noci
s Andersenem v naší knihovně.

Dana Mojžíšová,
foto Božena Beňová

V noci s Andersenem
nastal čas uložit
se k spánku,
samozřejmě
s knížkou.

Mezi děti zavítal Andersenův strýc
/Václav Hanák/ s princeznou

/Bára Jelínková/.

Dole: symbolický Wintonův vlak dobra s vagónky dobrých skutků



21

květen 2009Hornopoèernický zpravodaj

Místní veřejná knihovna Horní Počernice
Náchodská 754, 193 00 Praha 9
tel.: 281 921 587 /oddělení pro dospělé/, 281 920 742 /oddělení pro děti a mládež/
Půjčovní doba: PO ZAVŘENO, ÚT 10:00 - 19:00, ST 14:00 - 19:00, ČT 14:00 - 19:00, PÁ 10:00 - 16:00
www.knihovnapocernice.cz, e-mail: knihovna@knihovna-hp.cz

Knižní novinky v naší knihovnì:

ONLINE KATALOG OPĚT V PROVOZU NA http://katalog.knihovnapocernice.cz

David Maškenazy
Komu je dneska dobře?

Rozsáhlý soubor
židovských anekdot
vytvořený na zákla-
dě starých němec-
kých sbírek židov-
ských anekdot, které
vycházely v prvních
třech desetiletích 20.
století, z německých
výborů zveřejněných

na internetu a vtipů, zejména těch, jež
pocházejí z českého prostředí.

Jonathan Harr
Ztracený Caravaggio

Strhující příběh o pátrání po ztraceném
C a r a v a g g i o v ě
mistrovském díle.
Líčí skutečné
osudy skutečných
lidí, našich součas-
níků, kteří zde
navíc vystupují pod
svými pravými
jmény. Všichni žijí
pro svou práci, ale

mají i své soukromé starosti. Před čte-
nářem se v kulisách Říma či Londýna

odkrývá zvláštní svět historiků umění, ve
kterém si však stejně jako všude jinde
lidé pomáhají a potěší je úspěch dru-
hých, ale kde zášť dokáže přetrvat po
celý lidský život, žárlivé spory vedou k
rivalitě a mohou ovlivňovat i osudy umě-
leckých děl.

W. G. Sebald
Austerlitz
Románový příběh podivínského samo-
táře Jacquese Austerlitze patří k nejle-

pším dílům
německého pro-
zaika, jehož první
česky vydaná
kniha, čtveřice
n o v e l
Vystěhovalci, se
roku 2006 stala
jedním z nej-
výraznějších pře-

kladových titulů na české literární scéně.
Hlavní hrdina je někdejším židovským
uprchlíkem z předválečné Prahy, který
byl z města odvezen jako dítě, adopto-
ván rodinou velšského protestantského
kazatele a teprve v dospělosti pracně
odhaluje kořeny vlastní identity a dobírá
se příčin svých celoživotních úzkostných
stavů a existenciální tísně.

Pro čtenáře knihovny internet zdarma!
Každý čtenář naší knihovny má

nárok na jednu bezplatnou hodinu
internetu denně.

Milí naši čtenáři,
minulý měsíc byl v knihovně bohatý na
akce. Kromě Noci s Andersenem, která
se letos opravdu vydařila, k nám opět při-
šly děti z místních mateřských škol, pro
které už třetím rokem pořádáme vzdě-
lávací cyklus s názvem První kroky do kni-
hovny. Pokračovala také bibliografická
příprava pro žáky základních škol, která
má u nás dlouholetou tradici a těší se
stále velkému zájmu.
Mile nás potěšila návštěva knihovníků
z čelákovické knihovny 1. dubna, násle-
dující den pak setkání s knihovníky
Městské knihovny v Praze a z knihoven
z okolních obcí. Kromě výměny pracov-
ních zkušeností jsme společně navštívili
výstavu o knižní vazbě na Chvalském
zámku.

Kniha mého srdce

Pokračuje druhé kolo akce Kniha mého
srdce. Děkujeme za váš zájem při nomi-
nacích v prvním kole, které bylo ukonče-
no 19. dubna. Po vyhodnocení bude
k dispozici sto titulů, z nichž můžete dále
vybírat knihu vašemu srdci nejbližší.
Nominovaných Top100 bude bez udání
pořadí zveřejněno 9. května a zároveň
bude odstartováno druhé kolo hlasování.
Hlasovat bude možné prostřednictvím
internetu, SMS a hlasovacích kupónů
u nás v knihovně. Knihy budou řazeny
abecedně a každá bude mít své číslo od
1 do 100.
V červnu bude odhaleno 12 vybraných
knih Top12 v abecedním pořadí
a zároveň spuštěno třetí kolo hlasování,
které potrvá do neděle 13. září 2009.

Gratulace Martinovi Ryšavému
Spisovatel a dokumentarista Martin
Ryšavý, který žije v Horních Počernicích,
získal cenu Magnesia Litera pro rok 2008
v kategorii próza za knihu Cesty na Sibiř.
Blahopřejeme a těšíme se na besedu,
kterou nám přislíbil.

Božena Beňová, ředitelka knihovny

Součástí setkání s knihovníky byla návštěva výstavy o knižní vazbě
na Chvalském zámku.
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Ratajová Gabriela
Kotrbatý Jaroslav

Klimešová Adolfina
Rybníček František

Kovaříková Věra
Hněvsová Vlasta

Konrádová Květuše
Sůra Oldřich

Svobodová Božena
Čapková Helena
Kvízová Růžena

Mika Josef
Holas Stanislav

Nováková Božena
Scherksová Marie
Vejsada Antonín
Bitnar Ferdinand

Ullmannová Marie
Urbanová Marie

Navrátilová Marie
Málková Květoslava
Matějčková Oldřiška
Čvančara Vladimír
Danešová Libuše

Ziklová Otilie
Fučík Josef

Chalupová Jiřina

Kulhavá Marie
Stránský Dobroslav

Görnerová Jaroslava
Mikušová Marie

Klaudisová Marie
Mazáč Josef

Synecká Jarmila
Malec Vladislav

Holasová Jarmila
Turečková Olga

Škorpilová Libuše
Hejna Karel

Kubrychtová Věra
Prokůpková Stanislava

Horáček František
Faltýnková Marie
Řehořová Marie
Studená Josefa
Sedlák Robert

Podlahová Helena
Králová Eva

Vostradovská Blažena
Kubešová Blažena
Němcová Zděnka
Beranová Vlasta
Mouchová Eliška

Všem pøejeme hodnì zdraví, štìstí a spokojenosti.
Dle pokynů Magistrátu hl. m. Prahy nemůže redakce HPZ zveřejňovat věk jubilantů,

porušila by tím zákon na ochranu osobních údajů č.101/200Sb.

Naši jubilanti narození v květnu PROGRAM ZO SENIOŘI
v květnu 2009

středa 6. května

VYCHÁZKA
Návštěva s prohlídkou farnosti
a románského kostela v Kyjích

Odjezd z metra Černý Most v 9.30
Vede I. Juklová

úterý 12. května

VÝLET
Z Malé Svaté Hory na Pleš

Sraz u st. BUS 317 u metra B
Smíchovské nádraží, odjezd v 10.00

Vede paní Černá, SPCCH Prosek

středa 13. května

MÁJOVÉ ODPOLEDNE
pořádají základní organizace

svazů zdravotně postižených a Senioři
Horní Počernice ve Chvalské tvrzi,
Špejchar I. patro, začátek ve 14.00

Kulturní program a občerstvení
Vstupné 20 Kč

středa 20. května

HISTORIE
HORNÍCH POČERNIC

Přednáška Ing. Antese, začátek ve 14.00

středa 27. května

BESEDA
o Karlu Čapkovi s dr. A. Karkulovou

začátek ve 14.00

středa 3. června

VOLNÁ ZÁBAVA
V KLUBOVNĚ

Stolní hry a povídání při kávě a čaji
začátek ve 14.00

Zveme všechny seniory Horních
Počernic do našich řad

Za výbor ZO SENIOŘI Ilona Juklová
kontaktní telefon: 212284714

V sobotu 4. dubna tohoto roku proběhla
na Chvalském zámku zlatá svatba
manželů Evy a Jiřího Hampacherových.

Paní Eva je klavíristka a své umění stále
předává svým žákům v počernické ZUŠ.
Pan Jiří je bývalý odborný asistent na
VŠCHT, nyní již v důchodu. Oba se celo-

životně zajímají o hudbu, a tak není s
podivem, že se v březnu 1956 seznámili
právě na koncertě. Mají dva syny – dvo-
jčata a čtyři vnoučata. V Horních
Počernicích žijí už dlouho.
Blahopřejeme jim k zlaté svatbě.

Alexandra Janáčková, vedoucí OSO

Manželé Hampacherovi padesát let spolu
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Dům dětí a mládeže Horní Počernice
Ratibořická 1899/32, 193 00 Praha 9, tel.: 281 925 264, fax: 281 925
948, www.ddm-hp.cz, ddm-hp@ddm-hp.cz

Velikonoční dílničky
V sobotu 4. dubna jsme uspořádali veli-
konoční dílničky v DDM. V každé učebně
bylo připraveno pro návštěvníky překva-
pení. Každý, kdo se přišel podívat, si
mohl podle vlastní fantazie ozdobit svůj
velikonoční věneček, vyrobit přáníčko
nebo dekorace s velikonočním motivem.
Samozřejmě největší zájem byl o zdobení
kraslic tradiční voskovou technikou. Na
své si přišly děti i dospělí. Kdo si netroufl
na vlastnoručně vyrobený velikonoční
dárek, měl možnost si ho zakoupit.

Velikonoce v IKEA
Také letos o Velikonocích probíhaly
v obchodním domě IKEA dílničky pro
šikovné ručičky, kde naši pedagogové
připravili krásné odpoledne pro dětské
návštěvníky. Každý si mohl vyrobit svého
velikonočního zajíčka. Velikonoční ozdo-
bu si chtěly udělat nejen děti školou
povinné, ale také malé děti, kterým
pomáhali rodiče. Každopádně to bylo pro
všechny příjemně strávené odpoledne.

Den dětí v DDM
V pátek 29.5.2009 od 13.00 do 16.00
hod. připravujeme Den dětí v DDM. Na
děti čeká plno soutěží, her a plnění úkolů.
Každý, kdo bude mít chuť si zasoutěžit, je
vítán. Na nejmenší děti čeká skákací hrad
a připravujeme ještě další překvapení.

Volné kluby pro dospělé
Keramika pod vedením Honzy Jeslínka
od 17.30 do 19.00 ve dnech 7.5. a 21.5.
Keramika pod vedením Marka Hirschlera
od 18 do 19.30 ve dnech 11.5. a 25.5
Cena je 150 Kč včetně hlíny, glazury
a výpalu.
Rezervace na tel. čísle 281 925 264.

Příměstský tábor v DDM
od 29.6. do 17.7.2009
Cena je 100 Kč za den a je v ní zahrnut
pedagogický dozor, program, materiál,
případné vstupné a jízdné. V ceně není
zahrnuta strava (svačinu a pití s sebou).
Pro děti je připraven program plný her,
zábavy, výletů a besed se zajímavými
hosty. Rodiče mají možnost přihlásit své
dítě na celou dobu trvání příměstského
tábora nebo jen na vybrané dny. Počet
účastníků je omezen.
Kdo ještě nemáte program pro své dítě
na první tři týdny letních prázdnin, máte
možnost vyzvednout si přihlášku
v našem DDM. Informace na tel. čísle 281
925 264.

Alena Vávrová, DDM

Plnou parou na jarmark
je společná akce
všech pražských DDM
V sobotu 16.5.2009 se s námi můžete
vydat parním vlakem do Lhotky
u Mělníka, kde je připraven celodenní
program a soutěže. Děti budou mít šanci
vyzkoušet si alespoň na krátkou dobu
život na staročeském jarmarku

Velikonoční dílničky v DDM a odpoledne pro dětské
návštěvníky v obchodním domě IKEA. Každý si mohl
vyrobit svého velikonočního zajíčka či ozdobu.
Foto archiv DDM

s malováním perníčků, drátkováním, jíz-
dou na koních nebo střelbou z praku.
Počet jízdenek je ale velmi omezen. Na
koho se nedostane, může se do Lhotky
dopravit vlastní dopravou a tak si užít den
plný zábavy a dobrodružství. Přijďte se
podívat, těšíme se na vás.
Info v DDM nebo na www.ddmpraha.cz

Do Lhotky u Mělníka poveze děti
historický vlak.

Příměstský tábor nabízí zajímavý
program v DDM, ale také výlety.
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Rostlinná a živočišná říše v katastru naší
městské části je pestrá. Její struktura se
však v průběhu času měnila a některé
druhy navždy zmizely. Na základě prove-
dené analýzy pylů zachovaných
v rašelinných vrstvách bývalých rašeliništ
bylo odhadnuto, že v období asi před pěti
tisíci lety převládala v naší krajině travna-
tá step, ve které rostly duby, borovice,
lísky a v dolinách olše. V pozdějším obdo-
bí step ustoupila lesům, které vytvořily
souvislé a hluboké pásmo na jižní straně
našeho katastru, ještě ve středověku vyu-
žíváné jako útočiště při napadení sídel
zde žijících obyvatel. Existenci lesů na
severní straně katastru dokládá záznam
ze založení chvalského hřbitova z roku
1777, ve kterém je místo označeno jako
"u háje", i když v okolí už tehdy žádný les
nebyl.
V pamětních zápisech před sto a 80 lety
je například uvedeno: V rostlinách
a květeně nenachází se na katastru žádné
zvláštnosti oproti jejich výskytu v kraji.
Z nižších rostlin rozmnožujících se výtru-
sy zde z hub rostou muchomůrka červe-
ná a zelená, václavka, holubinka, pečár-
ka, ryzec, syrovinka, liška, pýchavka,
kozák, křemenáč, babka, kuřátka, různé
hřiby, smrž, hadovka, ucháč, pestřec
a špička. Z průkopníků rostlinné říše
nacházejí se na kůře starších stromů lišej-
níky. Je možné je také spatřit na vřesovi-
štích, na lesní půdě i na kamenných zíd-
kách plotů. Z mechů se v lese nejčastěji
vyskytuje ploník obecný. Na suchých
místech v bělavě zelených polštářích
roste bělovec obecný, stromkovitý růst
má meřík čeřitý. Ve vlhčích částech lesa
roste kapraď samec, která se vyskytuje
i jako doplňující rostlina v zahradách.
Ojediněle se vyskytuje hasivka orličí
s trojhrannými listy. V lese roste přeslička,
která se na polích i zahradách vyskytuje
jako obtížný plevel.
Ze skupiny rostlin rozmnožujících se
semeny zde z trav roste srha laločnatá,
ovsík vyvýšený a žlutavý, lipnice luční
a hajní, kostřavy, psárka, psineček
a bojínek. Na vlhčích lukách pak ještě šťo-
vík, toten, ostřice, blatouch, sítina
a jedovatý ocůn. Z květin kopretina,
čekanka, smetánka, sedmikráska, zvo-
nek a pomněnka.
V lese roste smrk obecný, jedle bělokorá,
modřín, borovice, dub, bříza, habr, buk,
olše, topol, vrba, líska, jírovec /lidově
zvaný kaštan/ a jilm. Na starých stromech
cizopasí jmelí. V malých ostrůvcích se při
zemi krčí chudý porost borůvek
a brusinek. V remízcích, na návsích
a neschůdných stráních ještě roste akát,
bříza, lípa a javor. Po okrajích lesa, u cest
a v různých zákoutích roste šípek /planá
růže/, trnka a bezinka. Podél silnic
a některých polních cest jsou aleje třešní,
švestek, hrušek a jabloní. Na lesních mýti-
nách roste maliník a ostružiník.
V sadech a zahradách se pěstují třešně,
višně, švestky, jabloně, hrušně, vlašské
ořešáky, ryngle, slívy a ojediněle meruňky
a broskve. Z keřů se pěstuje réva vinná,

rybíz, angrešt, líska, maliník a ostružiník.
Na polích se pěstuje žito, ječmen, pšeni-
ce, oves, krmná a cukrová řepa, čekanka,
mák, řepka, brambory, jetel, vojtěška
a kukuřice. Z jedovatých rostlin roste
v polích lýkovec a v lese konvalinky
a vraní oko, ojediněle rulík. Z plevelů se
nejčastěji vyskytuje svlačec, kokotice,
heřmánek, heřmanec přímořský, rmen,
svízel, vlčí mák, chrpa, koukol, pýr, kopři-
va, pcháč oset /lidově bodlák/, lebeda,
merlík, vlaštovičník, pryskyřník a metlice.
V bahnitých částech rybníků roste bílý
leknín, stulík a rákos. Na suchých písči-
nách roste vřes. Meze voní mateřídou-
škou, šalvějem, mařinkou vonnou
a jitrocelem. Příchod jara u nás oznamuje
sněženka, jaterník, fialka a sasanka.
Na zahrádkách se hojně pěstuje mrkev,
petržel, celer, zelí, kapusta, květák, cibu-
le, česnek, tykev, dýně, brukev, tuřín, řed-
kev, ředkvička, okurky, křen, rajská jab-
líčka a jahody. Pro okrasu a vůni se zde
pak pěstují růže, rezeda, fiala, violka,
maceška, srdíčko a pivoňka. Za okny kve-
tou muškáty, balzamíny, petunky
a koukoly.
Z kvetoucích keřů je nejrozšířenější šeřík
a jasmín. Pro zábavu se počíná rozšiřovat
pěstování kaktusů.
O živočišné říši je uvedeno: V nejbližším
okolí člověka se ze šelem vyskytuje pro
ochranu majetku pes domácí. Jeho druž-
kou bývá kočka domácí pro hubení myší,
ta však hubí i zpěvné ptactvo a tím sou-

Cestami naší historie - O přírodě v Horních Počernicích

časně škodí. Ve volné přírodě lze spatřit
lasičku a až k příbytkům lidí se přikrádá
kuna. V lese se ještě vyskytuje tchoř
a liška, vzácně i hranostaj.
Z hospodářských zvířat je chován zejmé-
na kůň, skot domácí a vepř domácí, oje-
diněle osel. Zvláště v menších hospo-
dářstvích jsou chovány ovce a kozy.
Z hlodavců se při staveních drží myš
domácí, ale ke spatření je také krysa
nebo potkan. Pro užitek je ve většině sta-
vení chován králík.
V lese žijí jeleni, srnčí zvěř, veverky,
v polích je nejčastěji viděn zajíc a jemu
příbuzný divoký králík. Úrodu poškozuje
hraboš polní, křeček a sysel. V rybnících
je nejčastější rybou kapr, ale vyskytuje se
také štika, okoun a bělice. V potocích je
hojný rak říční, ojediněle lze vidět
i ondatru. Z hmyzožravců dává o sobě
vědět nejvíce krtek, k vidění je často
ježek.
Ptáků se u nás vyskytuje mnoho druhů
a v různém množství podle ročního obdo-
bí. Pro užitek jsou chovány husy, kachny,
kur domácí, perlička a krůta, pro okrasu
páv. Více pro zábavu a potěšení je cho-
ván holub, ale také hrdlička a v kleci
kanárek. Na polích k lovu je nejčastější
koroptev, vyskytuje se také křepelka
a blíže k lesu i bažant. V lese hnízdí holub
doupňák a hřivnáč. Z dravců je častá
poštolka, jestřáb a káně, vyskytuje se
i sokol a krahujec, častou sovou je sýček
a sova pálená. Ze šplhavců lze spatřit
strakapouda, datla černého i žluvu.
V blízkosti lidských obydlí se v hojné míře
zdržuje vrabec domácí, vlaštovka, jiřička,
špaček, drozd a kos, v zimním období
také havran, vrána a kavka. V polích je
nejčastější vrabec polní. Z ostatních
ptáků lze při procházce spatřit vždy také
pěnkavu, stehlíka, čížka, strnada, skřiva-
na, chocholouše, pěnici, sedmihláska,
sýkorku, čemohlávka, mlynaříka, mande-
líka a rorýse, v lese často sojku a straku.
Když ještě plochy, kde se V jezerech říká,
byly zatopeny vodou, tak na nich mimo
kachen a lysek bylo možno pozorovat
divokou husu, čápa i potápku.
Velmi rozmanitá a početná hmyzí říše je
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8. Mezinárodní setkání a výstava
motocyklů Böhmerland

v sobotu 30. května 2009 od 9 hodin v areálu Chvalské tvrze

Pořádá firma Pneu Zezulka ve spolupráci s ÚMČ Praha 20
a Klubem historických vozidel Praha

Hudební doprovod Jiří Hubený

u nás zastoupena téměř všemi druhy
a čeleděmi. Až na malé výjimky z tehdy
uvedených zástupců se vyskytují
i v současnosti, i když někteří již vzácně.
Jako příklad mezi nimi je možno uvést
krtonožku, cvrčka, splešťuli blátivou,
šídlo, švába, štěnici, rusa apod.
Uvedený stručný přehled nejčastějšího
výskytu rostlin a živočichů u nás před sto-
letím již jen při hrubém porovnání s tím,
co je ke spatření v současnosti, ukazuje,
jak se přes poměrně krátkou dobu
zastoupení rostlin a zvířat změnilo ve
velkém rozsahu. K usnadnění porovnání
změn jen několik příkladů: Na zbytcích
ještě obdělávaných polí už nespatříme
klasické plodiny žito, ječmen, brambory,
cukrovku a ještě méně čekanku a mák.
Zaniklo stromořadí ovocných stromů
podél silnic a polních cest. Na zahradách

až na malé zbytky už nejsou vysokokme-
ny ovocných stromů a odrůdová skladba
nové výsadby čtvrtkmenů a zákrsků je
z více než 90 % nová. Rozmach miniskle-
níčků sebou přinesl pěstování většího
množství teplomilných rostlin jako jsou
papriky, salátové okurky atd. Odrůdová
skladba zelenin a okrasných rostlin,
u kterých převažují letničky, je téměř sto-
procentně nová. Uspořádání zahrad se
pak zejména v poslední době mění
k využití pro odpočinek a rekreaci.
Na území městské části až na výjimku
šlechtitelského chovu koní na Xaverově
již není chován skot, prasata, ale ani ovce
a kozy. Zmenšil se také chov drobných
zvířat. Naopak rozmohl se chov mnoha
plemen psů a koček. Menší vzácností se
stal chov různých exotických zvířat. Ve
volné přírodě již nespatříme křepelku

nebo koroptev, vzácně zajíce a raka.
Naopak přemnožená a dnes téměř sto-
procentně infikovaná klíštata ve velkém
rozsahu ohrožují zdraví lidí pohybujících
se v přírodě. Vyskytují se nové choroby,
škůdci i nebezpečné rostliny, např. spála
růžokvětých, klíněnka, plzáci, bolševník
apod.
S růstem počtu obyvatel a zastavováním
stále větší plochy území zaniká přirozená
plocha pro existenci mnohých živočichů
a vzrůstá tak odpovědnost společnosti
i každého jednotlivce za ochranu pod-
mínek životního prostředí nejen pro sebe,
ale také pro rostliny a živočichy na jim
vymezeném prostoru.

Ing. Hubert Antes,
kronikář

Kromě mužů strážníků slou-
ží v městských částech
Praha 14, 20 a 21 také
sedm žen. Podle slov

obvodní ředitelky Městské
policie v Praze 14 Dany

Hetzlové je ve službě žádné úlevy neče-
kají, jsou na ně kladeny stejné požadavky
jako na muže a s úkoly se musí poprat
stejně jako jejich kolegové.
„Ze zkušenosti lze říci, že ženský prvek
většinou přináší do kontaktu s lidmi, kteří
spáchali nějaký přestupek, jisté zklidnění,
zmenší agresivitu a nastolí větší pohodu,“
poznamenala Hetzlová s tím, že pokud
mají ženy zájem, jejich většímu počtu v
řadách městské policie se rozhodně
nebrání. U městské policie je celkem

Ženy strážnice se musí osvědčit stejně jako muži strážníci
2.030 zaměstnanců, z toho 420 žen.
Také podle prvního náměstka primátora
pro bezpečnost Rudolfa Blažka je výho-
dou žen v uniformách, že na občany
působí více uklidňujícím dojmem, než
jejich mužští kolegové. Najdou se ale
bohužel i výjimky, kdy si muži neberou
servítky ani před ženou strážnicí.
„Při projednávání případů a při přesvě-
dčování má z psychologického hlediska
lepší postavení žena. Strážnice také
dokáží lépe reagovat v citlivých otázkách
a ve vyhrocených emocionálních situa-
cích, například při pomoci nešťastné
ženě, které se ztratilo dítě,“ uvedl Rudolf
Blažek.

(teg)

Letošní Noc s Andersenem si na FZŠ
Chodovická užilo 16 statečných dru-

háků. Každý si přinesl knížku a svého
oblíbeného plyšáka.

Dvě akce FZŠ Chodovická
Dne 19.4.2009 se kroužek HIP-HOP z
FZŠ Chodovická pod vedením Markéty
Valentové zúčastnil v hale TJ Pankrác 1.
taneční soutěžní přehlídky Dětské agen-
tury Kroužky. Soutěžilo se v kategoriích
hip hop street dance a aerobik. Z přehlíd-
ky si naši soutěžící odvezli zlaté medaile.

Mgr. Jana Valentová
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Počernický duatlon
podeváté
V neděli 17.5.2009 se bude konat v
Horních Počernicích – Svépravicích již
tradiční Počernický duatlon.
Sportovci všech věkových kategorií jsou
zváni, ať již jako soutěžící nebo diváci.
Soutěžit se bude v kategoriích od benja-
mínků, přes žactvo, dorost až po vete-
rány. Závodníci se mohou prezentovat v
na místě závodu od 8.00 hodin. Starty
jednotlivých kategorií jsou od 9.40 hodin.
Duatlon je určen pro všechny zájemce o
sport a to nejen registrované, ale i příleži-
tostné. A jak už to v Počernicích bývá tra-
dicí, je určen zejména pro děti a mládež,
pro kterou by sportování v triatlonovém
oddílu mohlo být zajímavé.

Triatlonový oddíl TRI SKI Horní Počernice
pro letošní triatlonovou sezónu připravil
hned tři závody. První Indoor triatlon v
Holmes Place Černý Most je již úspěšně
za námi a fotografie s podrobnosti o něm
si můžete přečíst na oddílových webo-
vých stránkách. Počernický duatlon,
který se skládá z běžecké a cyklistické
části je druhým závodem. Třetím pak
bude 28.6.2009 Počernický triatlon v
Dolních Počernicích. Pro účastníky všech
tří závodů jsou připraveny hodnotné ceny
od sponzorů. Podrobnosti o závodech a
více informací o triatlonu můžete získat na
stránkách oddílu TRI SKI Horní Počernice
www.triskihp.tym.cz.

Vladimír Andrš

Společnost
1. moravsko - česká vinařská s.r.o.

přijme
prodavače a řidiče pojízdné prodejny kvalitního
moravského stáčeného vína. Řidičský průkaz B,

zájem o práci s vínem, nepravidelná pracovní doba
možná i smlouva o provedení práce

nebo částečný úvazek, vhodné i pro studenty VŠ,
kteří si chtějí přivydělat.

Spolehlivost, serióznost,
úroveň, kvalitní produkt - kvalitní služby.

Základna v Horních Počernicích,
kontakt p. Brothánek 602 654 739

ZŠ Stoliňská 823 pořádá 2. ročník
výtvarné soutěže pro děti a dospělé spo-
jené s výstavou prací na Špejcharu.
Letošní ročník je na téma

Zákoutí Horních Počernic
Slavnostní vernisáž a vyhodnocení sou-
těže proběhne 23. května 2009 na
Chvalském zámku. Své práce označené
jménem, věkem a kontaktními údaji zašle-
te na adresu školy ZŠ Stoliňská 823,
Horní Počernice nebo doručte osobně do
kanceláře školy. Bližší informace podá
Emílie Krajňáková na tel: 739 080 390.

OS Chvalská škola pořádala 4.dubna
2009 velikonoční tvořivé dílny na Špej-
charu. Zároveň proběhla výstava prací
dětí z družin ZŠ Ratibořická a ZŠ
Stoliňská. Děti si měly možnost vyzkoušet

různé techniky zdobení vajíček, naučit se
velikonoční básničky a písničky, vyrobit
velikonoční dekorace a ochutnat tradiční
velikonoční pokrmy. Dospělí obdivovali
zručnost a dovednost svých dětí. Akce
byla spojena s pálením Moreny ve spo-
lupráci s OS Molechet. Těšíme se na to,
že v příštím roce se do akce zapojí všech-
ny družiny škol v Horních Počernicích.

Emílie Krajňáková

Tenis pro každého
V dubnovém HPZ byl článek našeho
tenisového odddílu o možnostech reali-
zovat se v krásném bílém sportu - teni-
se. Pro zkvalitnění přípravy na herní rea-
lizaci jsme proto navázali kontakty
s tenisovou akademii Daniela Krátkého,
s cílem zajistit pro vás možnost naučit
vaše potomky této krásné hře, nebo
začít hrát sami, či se jen zdokonalit pod
dohledem profesionálních trenérů
v dospělém věku. Uvádíme charakteris-
tiku činnosti našeho partnera:
Tenis pro každého
Začátečníci, rekreační, závodní, pro-
fesionální hráči - každý musí dostat
100% kvalitu, inviduální přístup ke
každému. Profesionální výuka
a metody tréniku, profesionální tre-
néři s dlouholetou úspěšnou trenér-
skou a hráčskou kariérou doma
i v zahraničí, vysoká odbornost,
výuka také v anglickém a německém
jazyce.

Daniel Krátký Tennis Academy
tel.: 776 677 171
E-mail: daniel.kratky@dkta.cz
www.dkta.cz
V návaznosti na článek v dubnovém
HPZ si vás dovoluji znovu srdečně
pozvat na naše již připravené tenisové
kurty, kde můžete využít služeb našeho
tréninkového partnera.

Ing. Jaromír Podroužek,
předseda tenisového oddílu

TJ Sokol Horní Počernice
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Dne 19. března se na naší škole uskute-
čnila beseda s příslušníky Policie České
republiky, konkrétně se dvěma kapitány
ze Služby cizinecké policie. Doprovázela
je sympatická slečna, pracovnice perso-
nálního oddělení. Besedy se zúčastnili
studenti všech čtvrtých ročníků a část
pedagogického sboru.
Cílem setkání bylo především seznámit
studenty s náplní práce cizinecké policie
a případným zájemcům podat podrobně-

Dne 26. března 2009 jsme vyjeli za kultur-
ními památkami do Německa. V Míšni
jsme navštívili světově proslulé muzeum
porcelánu s ukázkou ruční výroby. Ještě
dnes máme před očima překrásné výrob-
ky vytvořené míšeňskými odborníky
a umělci. O tři hodiny později jsme se
ocitli v pracovním táboře Buchenwald. Při
vstupu do areálu na nás dýchla atmosfé-
ra historie tohoto místa tak silně, až nás
zamrazilo. Výstava a dokument nám vryly
do paměti obrázky, ze kterých nebylo
nikomu do smíchu. Výlet jsme zakončili
krátkou procházkou po Výmaru, který je
známý jako rodiště několika slavných
básníků.

Tomáš berber, student P4B

Cizinecká policie na návštěvě v SOŠ pro administrativu EU
jší informace o možnostech přijetí. Tento
cíl byl rozhodně splněn a navíc jsme se
v následné diskusi dozvěděli o mnoha
zajímavých případech, které přítomní
kapitáni během své služby řešili.
Téměř dvouhodinové povídání bylo nejen
přínosné a obohacující, ale zároveň se
stalo příjemným odreagováním od všudy-
přítomného předmaturitního stresu.

Lukáš Brychta, student A4A

Výlet do Německa za kulturními památkami

Studenti SOŠ pro administrativu EU na výletě v Německu

Také letos jsme se zúčastnili středo-
školské konference v rámci projektu
Ke kořenům demokracie, jejíž jubilejní
10. ročník se v tomto roce konal. Náš
tým se však o tři členy zmenšil, zbyli
jsme jen dva – Anna Beránková
a Martin Vodraška, studenti septimy A.

Na podzim 2008 vyhlásilo Sdružení pro
výchovu k občanství a demokracii téma
projektu Volby a volební systém; Proč
(ne)jít k volbám. Zdálo se nám, že
k tématu máme co říct. Měli jsme chuť
zlepšit své loňské umístění (3. místo),
a tak jsme se pustili do práce. Naše nápa-
dy a otázky jsme směřovali k profesorce
Evě Krátké.
Práci jsme chtěli stejně jako loni opřít
o rozhovor s politikem. Ing. Ivo Toman,
bývalý hejtman Pardubického kraje, nám
sice ani neodpověděl na e–maily, přesto
naše práce obsahovala mnoho zajímavé-
ho. V teoretické části jsme se zabývali
volbami, jejich organizací a průběhem,
jejich dělení i volebními systémy. Na
závěr teorie politiky jsme uvedli pár pravi-
del a rad, kterými by se měli voliči řídit.
Část druhá se věnovala průzkumu
veřejného mínění. Námi vytvořený dotaz-
ník jsme předložili 90 respondentům, roz-
děleným do tří věkových kategorií: mladší
18 let, 18 až 30 let a starší 30 let. Na osm
zadaných otázek, ve kterých jsme se ptali

například na účast voličů ve volbách, ovli-
vňování voličů masmedii, politickou akti-
vitu občanů či přímou volbu prezidenta
ČR, odpověděli všichni ochotně.
Z výsledných údajů jsme vytvořili grafy
s komentáři.
Dne 24. března 2009 pak došlo na pre-
zentaci naší práce na Gymnáziu Jiřího
z Poděbrad v Poděbradech. Zjišťovali
jsme, jak by na otázky z dotazníku odpo-
vídalo auditorium. Z reakce na naši práci

vyplynulo množství otázek a rozpoutala
se diskuse, došlo i na rozbor dalších
prací. Na závěr přišlo pro nás velice
příjemné vyhlášení: získali jsme 1. místo!

Martin Vodraška, septima A
/redakčně kráceno/

Ke kořenům demokracie podruhé a úspěšněji

Anna Beránková a Martin Vodraška
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Jsem unavený po náročném dni, ale ještě
mě čeká jedno maturitní téma z dějepisu.
Zní: Vláda Marie Terezie. O této proble-
matice jsem již před několika lety přečetl
spoustu knížek a slyšel výklad od nejed-
noho profesora dějepisu. Přesto je v této
látce stále něco zajímavého, obzvláště
pro mě. Jedna z bitev Sedmileté války se
odehrála v sousední vesnici, ve Štěrbo-
holích. Zajímalo by mě, jak přesně to
tenkrát bylo. Oklopuji se materiály s
danou tématikou, mozek ale protestuje,
už není schopen dále vnímat, co oči čtou.
Víčka se pomalu zavírají, a tak poslední,
co ještě přečtou, je: Bitva u Štěrbohol
začala ráno 6. května 1757...
Je krásné ráno, krajina je prosvětlená prv-
ními májovými paprsky. Rozhlédnu se a
stojím u cedule s nápisem: Sterbohol.
Něco tu nesedí, nikde nejsou domy, na
které jsem zvyklý, žádné asfaltové nebo
dlážděné cesty. Prašných cest je tu ale
dostatek. Vydávám se za rámusem, který
slyším. Je to blízko, přejdu louku, kudy by
měla vést dálnice. To je ale zvláštní.
Najednou se proti mně žene povoz s
koňmi. V poslední chvíli stačím uskočit
mimo cestu. Jsem celý špinavý a vidím,
že mám na sobě rakouskou uniformu,
poznávám to podle černé orlice, kterou
mám vyšitou na prsou. Pomalu mi začíná
docházet, kde jsem. Zvednu se a chys-
tám se pokračovat ve své cestě, abych se
dozvěděl nějaké racionální vysvětlení
situace, do které jsem se dostal.
Najednou se přede mnou rozprostře
obrovské rakouské vojenské ležení.
Všechno je ve zmatku a spěchu.
Rakouské vojsko vede Karel Lotrinský,
bratr císaře Františka Štěpána
Lotrinského. Když se dostanu blíže, zrov-
na přichází do ležení zpráva, že se pruské
vojsko přemisťuje na pravé křídlo.
Pomyslím si, že je to dobrý tah. Pravé
křídlo se nachází na loukách mezi Kyjemi
a Štěrboholy. Kdyby se pruským vojákům
podařilo překročit Rokytku, bylo by to pro
rakouské jednotky hodně nepříjemné.
Naštěstí dochází k posílení pravého křídla
urychleným přesunem 40 granátnických
rot, kde se zformují proti pruskému postu-
pu do nové obranné pozice v okolí Štěr-
bohol.
Najednou přestávám být zaskočen touto
nezvyklou situací a sám se přistihuji, jak
se, ač nestranný pozorovatel z 21. století,
přikláním na rakouskou stranu.
Koneckonců asi ne náhodou mám na
sobě červený kabátec s černou orlicí. Je
kolem desáté hodiny dopoledne a vypa-

dá to, že všechno za chvíli propukne.
Vojáci se začnou formovat do jednotli-
vých oddílů a mně přijde samozřejmé, že
se připojím.
Předvoj pruské pěchoty dospěl na úroveň
Štěrbohol a pěšáci v dlouhých řadách
postupují proti našim rakouským liniím.
Jsem v řadě jako každý jiný. Mám strach,
ale snažím se nepřipouštět si jej. Pruské
jezdectvo útočí proti rakouskému jezdec-
tvu. Celé bojiště začne najednou burácet,
jakoby chtělo soupeře zastrašit. Slyším
nárazy šavlí a dupot koní. První útok
rakouští kyrysníci odrazili. Začíná to tu být
opravdu nebezpečné, pomyslím si, a
začnu se nenápadně vytrácet z řad.
Nikdo si mě nevšímá. Všichni jsou
naprosto koncentrovaní. Čekají, až přijde
jejich chvíle, až dostanou povely. První
nájezd střídá další útok podpořený
novými husarskými švadronami a ten už
bohužel rozprášil rakouské jezdectvo,
které se dává před polednem na útěk
směrem k Praze a dále k Benešovu.
Mezitím postupuje pruská pěchota dále.
Rakouské vojsko je tedy bez jezdectva a
dělostřelectvo ještě nemělo šanci do
zatím ne moc dobře rozehrané bitvy
zasáhnout. A teď přichází na řadu taktika
maršála Browna. Rakouští dělostřelci
nechali pruské jednotky postoupit až do
prostoru domnělých luk, které však byly
podmáčeným mokřadlem, v němž se pru-
ští pěšáci bořili do bahna a jejich vyrov-
nané řady se začaly vlnit a rozpadat, čímž
se postup urostlých granátníků zpomalo-
val. Po celou dobu byli ostřelováni
rakouským dělostřelectvem, které neu-

stálou kartáčovou palbou z okolních výšin
decimovalo pruské řady. Rovněž salvy
rakouské pěchoty páchaly v řadách prus-
kých pěšáků obrovské škody.
Na všechny tyto válečné hrůzy, kde létaly
smrtelné dělové koule z jedné strany na
druhou, jsem se už díval z povzdálí.
Utvořil jsem si obraz o válce a jejích hrů-
zách. Do paměti se mi vryl křik několika
tisíců umírajících vojáků a pronikavý
zápach střelného prachu. Otočil jsem se
k tomu všemu zády a vydal se cestou k
Dolním Počernicím. Začalo se stmívat a
ve vzduchu pořád vanul válečný tón…
najednou mi do očí začalo prudce svítit
nějaké světlo.
Blik! Lampička se rozsvítila. Promnu si oči
a v knížce vidím obrázek Prahy z poloviny
18. století a pod ním nápis Bitva u Štěr-
bohol. Jak to tedy vlastně dopadlo?,
ptám se sám sebe rozespale. A přečtu si
poslední odstavec z článku: Každá z
bojujících stran si myslela o výsledku
bitvy své. Pruský král Fridrich ji považoval
za své velké vítězství, rakouská strana ji
naopak nepovažovala za svou nějak
výraznou porážku. Ztráty byly vyrovnané,
na bojišti zůstalo 14 000 pruských vojáků
a 8 800 rakouských vojáků.
Žasnu údivem - celkem tedy necelých 23
tisíc mrtvých. A žádné vítězství - ani jedné
strany! Byla to jen jedna bitva z většího
vojenského konfliktu - Sedmileté války.
Nic moc se v ní nevyřešilo, jen se obě
armády zase více „oťukaly” pro příští
klání. Všechny podklady uklízím a ule-
hám ke spánku.

Ondřej Šíp, oktáva A

Bitva u Štěrbohol očima nestranného pozorovatele z 21. století

Pozvánka na dětské rybářské závody v plavané
MO ČRS Horní Počernice a MČ Praha 20 pořádají dne 30.5.2009 dětské rybářské závody
v plavané na Koupališti. Sraz všech v 7 hodin v klubovně. Občerstvení zajištěno, oblečení

podle počasí. Účastnit se mohou i nečlenové rybářského svazu.
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Pojďte si sednout, vybízí mě asi třicetiletý
muž po nástupu do vagonu metra, a ten-
tokrát s úlevou nabídku přijímám. Mám
totiž dvacetikilový batoh, je po 22. hodině
večer a před chvílí jsme přistáli v Madridu.
Tento první velmi sympatický dojem se mi
v dalších dnech naší týdenní návštěvy
Španělska den ode dne potvrzuje. Krom
toho, že v metru pouštějí mladší a silnější
ty, co to více potřebují, jsem obdivoval v
podobném smyslu i kulturu v autodo-
pravě. Přišla mi jako jedna z nejohledupl-
nějších v Evropě. Už mnoho let pře-
mýšlím, jak je to možné, že je u nás nor-
mou hazard za volantem. Vycepován
komunistickou diktaturou, kdy jsme od
dětství žili jednak pod vlivem příkladu pio-
nýrů pomáhajících stařenkám a také
komunisty potíraných Rychlých šípů s
podobnými kladnými vlastnostmi, jsem
při první cestě do Londýna v roce 1990
byl docela překvapen, že se lidi v metru
nepouštějí sednout. Když jsem se o to
tehdy pokusil, byl jsem přijat rozpačitě,
jako co tím sleduji. Více méně podobně
jsem pak vnímal chování v dalších metro-
polích Západu. Postupem času se tato
norma zabydlila i v Česku, především v
Praze. Podobně na silnicích v Praze a
okolí je arogance a bezohlednost nor-
mou. Kdo jezdí dle předpisů a ohleduplně
je výjimkou a skoro nebezpečný, protože

to okolí nečeká. Myslel jsem si naivně, že
tahle arogance je dána tím, že sankce za
porušování předpisů jsou bezzubé a pod-
poroval jsem jejich zpřísnění, zavedení
bodového systému. Vždyť náš život ohro-
žuje ze všeho nejvíc silniční doprava.
Sankce jsou zpřísněny, situace se nepatr-
ně zlepšila, ale pořád je to u nás džungle.
Přátelé z Francie nebo z Londýna jsou z
dopravy v Praze zděšeni, že na něco
takového za volantem nejsou zvyklí. Snad

by to mohla vyřešit větší přítomnost poli-
cie, tedy to by měla být priorita číslo
jedna. Třeba ve Španělsku a zejména v
Madridu jsou policisté vidět opravdu na
každém rohu. A jestli k tomu někdy u nás
dojde a ani to nepomůže, pak snad je to
asi jen v té tamní donquijotské tradici o
šlechetnosti, ohleduplnosti. A nebo jsem
taky blázen jako Don Quijote? A nebo se
budu muset do Španělska odstěhovat.

Stanislav Holec, http://3six77.com/cz/

Vnímavý Madrid versus bezohledná Praha
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Interiery Schubert, s.r.o.
Náchodská 2462/65a, Praha 9 – Horní Počernice

Tel: 281 920 427 Mobil: 775 572 557

www.podlahyschubert.cz

Slevy pro ZŠ, MŠ a důchodce
Kompletní dodávka na klíč.

3D návrhy.

• Prodej a pokládka podlahových kry-
tin • Kuchyňské linky na míru od
českého výrobce • Rekonstrukce byto-
vých jader • Voda – topení – plyn •
Havarijní služba – NON STOP •

René Horelica
servis, opravy a prodej hasicích přístrojů

kontroly a opravy požárních vodovodů

Mezilesí 2070/44,

Praha 9 - Horní Počernice

Tel.: 777 040 272

nabízí:
• reprodukce obrazů, imitace techniky použité
na originálu (tiskneme i na malířská plátna)•
• velkoplošný tisk do šířky jednoho metru •

• vysoce kvalitní skenování obrazů všech velikostí •
• grafická úprava tisku podle druhu médií •

• návrh a tisk reklamních předmětů •
(letáky, vizitky, pozvánky)

• zhotovení nosičů •
objednávky přijímáme na adrese:

Praha 1, Malá Strana Thunovská 19
tel. 257 535 235, mobil 774 817183

Umělecké digitální studio
BENARS
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AUTODOPRAVA
ZEMNÍ PRÁCE

Milan Petružálek
Novozámecká 520, 190 12 Praha 9

Tel.: 281 931 419, Mobil: 603 242 142, Fax: 281 931 512
www.sute-pisky.cz

kontejnery, sklápěč, valník
sutě, odpad, zemina, písky
kačírek, datě, odpad
demolice - hydraul. kladivo
deponie Praha 9

Klub se otevírá v květnu 2009,
o přesném datu otevření Vás budeme

informovat.
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PEDIKÚRA - SLUŽBA AŽ K VÁM
do domu. Objednávky na tel.:

607 788 591. Ivana Markuziová

AUTOŠKOLA TRIUMF H. POČ.
Sk. AM, A1, A, B, kondiční jízdy.

www.triumf.kontakt24.cz.
Tel.: 603 418 333, 281 920 134

Fotbalové vybavení firmy
BOS-Radek Bejbl nabízí v H.P. za
velkoobchodní ceny holandskou

značku Beltona pro kluby
i jednotlivce. Tel.: 604 587 737,

www.beltona-bos.wbs.cz

INSTALATÉR – TOPENÁŘ
voda, topení, plyn, studny, strojní

čištění odpadu + kontrola kamerou.
Tomáš Charvát, tel.: 607 126 127

Prodám garáž u ubytovny Atlas
v H.P., tel.: 321 797 139

Odhady nemovitostí a projekty
provede rychle soudní znalec

Ing. F. Smetana.
Tel.: 281 924 588, 602 970 835

Instalatérství, topenářství.
Provádíme nové instalace,

rekonstrukce, opravy, přípojky.
Tel.: 605 444 450

Čištění koberců a mytí oken.
Cena 15,-Kč/1m2, tel.: 605 567 053

Taneční kurzy pro dospělé
na špejchaře Chvalské tvrze pod

vedením vicemistrů ČR od 1.10.09,
každý čtvrtek od 18.45

pro začátečníky a od 20.30 pro
mírně pokročilé. Info 777 027 703,
mail: studiobohemia@seznam.cz

Hornopoèernický zpravodaj květen 2009

PLAVKY 09
Ve všech velikostech
a hloubkách A - G

Timo, Lisca, Cocoa,
Dim, Triola, Síélei,
Lormar, Anita, Triumph

Prodej značkového prádla

Běchorská 1124
Horní Počernice
776 208 281
Platba kartou možná
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